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JAUNUMI JUSU ZINĀŠANAI 

Parakstīts līgums Sesijas prieki 
\~T I -r~iw №2BH'jeb viena nedēļa 

studentu dzīvē 

19. februārī Parīzē tika parakstīts l īgums par zinātnisko sa
darbību starp Apvienoto Nāciju Izglītības, zinātnes un kultū
ras departamentu un LU Starptautisko Biomedicīnas un bio
tehnoloģijas centru. 

Līguma parakstīšanas brīdī klāt bija centra direktors E. 
Grēns, attēlā LU rektors J. Zaķis, AN ģenerāldirektors F. Mai-
jors (Mayor) un vēstniece A. Nagobads - Ābolas kundze. 

Sveiciens no Kārļa 
universitātes 

Attēlā LU rektors J. Zaķis un Čehijas vēstniece Latvijā 
Jana Bulenova izstādes atklāšanā 

Kārļa universitāte Prāgā 1998. gada 7. aprīlī svinēja 650. 
dzimšanas dienu. Prāgas universitātes dibinātājs ir karalis Kār
lis, tādēļ viņa vārds nemainīgi ir universitātes nosaukumā. 

Lai arī L U gaida tikai 80. gadskārtu, mūsu Universitāte ar 
prieku saņēmusi sveicienu no Kārļa universitātes foto izstādes 
veidā par šīs augstskolas vēsturi un šodienu. 

Kā izstādes atklāšanā teica Čehijas vēstniece Latvijā Jana 
Bulenova - šis fakts ir apliecinājums abu universitāšu sadarbī
bai , izglītības un kultūras starptautiskajam apliecinājumam. 

Jubileju svin Sankt-
Pēterburgas universitāte 

S M * 
Klāt gada pasākums m& Jm 

Svētku koncerts Sankt-Pēterburgas operas teātri 
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Pirmdiena, 
4 dienas līdz makro eksāmenam 
N o rīta piezvanīja Mārt iņš , aicināja braukt uz skrituļslidu 

slidotavu. Atteicos, j o nav laika - jāgatavojas makroekonomi-
kas eksāmenam. E s m u nolēmis pierādīt, k a neesmu tik stulbs, 
kā pasniedzējiem liekas. Es j au iedomājos kursabiedru pār
steigtās sejas, kad pateikšu par desmitnieku. . . 

Taču pēc brokast īm sākās interesanta filma, tādēļ pēc 10 
minūšu i lgām pā rdomām, mācības nolēmu atlikt līdz pusdie
nām. 

Pēc pusdienām kādu stundu slaistījos pa māju, morāli saga
tavojos. Vajadzētu aiziet uz veikalu - nav maizes , taču žēl tē
rēt laiku - tik daudz vēl ir j ā i emācās ! Beidzot saņēmos , apsē
dos pie galda un nol iku priekšā grāmatu. Pēkšņi tā sagribējās 
ēst, ka pat vēders sāka rūkt. Aizgāju paēst. Apsēdos atkal. Nez 
kāpēc atkal sajutu, ka e smu izsalcis. Atkal aizgāju paēst . Ap
sēdos. Sāka niezēt kāja. Nekas , nodomāju es un atliku grāma
tu. Labāk parakņāšos Intemetā. Vē l taču pal ikušas 3 dienas 
t īdzmakroekonomikas eksāmenam! 

Kāja pārstāja niezēt. 

Otrdiena, 
3 dienas līdz makro eksāmenam 
Es kādreiz lasīju, ka vislabākais iegaumēšanas veicināša

nas ceļš ir pilnvērtīgs miegs , tāpēc nogulēju līdz pusvieniem. 
Labi paēdu. Iedvesmas pi lns, atvēru g r āma tu . . . un piezvanīja 
Inga. Sauca kopā aiziet uz kino. Interesanti, vai viņa pati domā 
mācīties pēdējā naktī? Atkal atgriezos p ie grāmatas , izlasīju 
priekšvārdu. M ā s a apsēdās pie klavierēm. Izskrēju nikns , sā
k ā m strīdēties - viņai , izrādās, ieskaite mūz ikas skolā. Apsē
dos. N u bet tā taču nevar mācīt ies! Ies lēdzos vannas istabā. 
Atvēru grāmatu. Kāpēc es agrāk nemanīju, cik šeit ir slikts 
apgaismojums? Šādi var sabojāt redzi. Tā nu tik t iešām nav 
iespējams mācīt ies! Aiziešu paskatīties televizoru. Vē l taču 2 
dienas līdz makroekonomikas eksāmenam! 

Trešdiena, 
2 dienas līdz makro eksāmenam 
Bija ienācis Mārtiņš. Viņš ar draugiem vakarā taisās iet uz 

Slepeno. Nekas, tagad pasēdēšu, pēc tam staigāšu, kurp gribēšu. 
Apsēdos. Izlasīju divas nodaļas. Viss ir tik sarežģīti! Aizgā

j u paēst - šokolāde, runā, ka uzlabo smadzeņu darbību. Izlasī
j u vēl vienu nodaļu. Sāku aizmigt. Atvēru avīzi - kā tad! Šo
dien taču trešais laika tips, un horoskopā ir rakstīts, ka Zivīm šī 
diena ir j āpavada atpūšoties - planētu stāvoklis ir visai nelab
vēlīgs. Vispār es tam, protams, neticu, bet ir taču jārūpējas par 
veselību. Labāk šodien atpūtīšos un labi izgulēšos, lai rit sāktu 
ar j aun iem spēkiem. 

M a n vēl taču palikusi vesela diena līdz eksāmenam! 
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Šis numurs ir veltīts tiem, kas 
grasās studēt, tiem, kas studē un 
tiem, kas studē visu mūžu 

DOMĀSIM KOPA 

Būsi studējošais 
vai 

viesstudents...? 
25 . februārī Senāta sēžu zālē risinājās s tarpaugstskolu 

diskusija par tēmu "Studiju formas", ko organizēja LU stu
diju daļa kopā ar Izglīt ības un zinātnes ministriju ( IZM) . 
Tajā piedalījās pārstāvji no LU, RTU, Biznesa augs t sko
las "Turība", Banku akadēmijas , Biznesa institūta R I M -
PAK Livonija, Rīgas Aeronavigāci jas institūta, Latvijas 
Policijas akadēmijas , Daugavpi l s Pedagoģiskās univers i 
tātes, Liepājas Pedagoģiskās akadēmijas , Ventspils augst
skolas, Latvijas Lauksaimniecības universitātes, kā arī pār
stāvji no Izglītības un zinātnes ministr i jas (Augstākās iz
glī t ības un zinātnes depar tamenta) un Augs tākās izglītī
bas kvali tātes novēr tēšanas centra. 

Semināra mērķis bija vienoties par terminiem, kuri rak
s turo studiju p rocesu un kas būtu kopīg i visās Latvijas 
augs tskolās un visās izglītību un studijas regulējošās do
kumentācijas. 

Ar LU izstrādāto projektu N o l i k u m a m par studiju for
m ā m un studiju intensitāti klātesošos iepazīstināja LU d o 
cen ts A.S imanovskis . Pēc viņa teiktā, varēja secināt , ka 
šis projekts lielā mērā ir izstrādāts , vadot ies pēc citu pa
saules augstskolu p ie redzes . A .S imanovsk i s uzsvēra, ka 
būt iskākās pārmaiņas j a u ir no t ikušas , pārejot no s tundu 
uzskai tes uz s tudenta darba ap joma uzskai t i kredī tpunk-
tos bakalaura studiju p rogrammā, kuras apjoms ir 160 kre-
dītpunkti:"Vidēji spējīgs s tudents p r o g r a m m u var apgūt 
čet ros gados. Ar no te ikumu, ka s tudents darbojas ar z inā
m u intensitāti". Visās augstskolās pilna laika studente.n 
jās tudē 40 s tundas nedēļā , kuras dod 4 0 kredī tpunktus 
gadā (citur pasaulē augstskolās gan jāiegūst 60 kredītpunkti 
gadā) . Tātad galvenais ir nosacī jums - cik laika s tudents 
var atvēlēt studijām. Ja ir i e spējams studēt m a z ā k par 
4 0 s tundām, tas būs nepi lna vai daļ laika s tudents . 

Šis projekts paredz ar i tādu studiju formu kā Atklā tā 
j e b Atvērtā universi tā te . Tā gan Latvijā , gan pasaulē dar
bojas dažādi. Galvenokār t šis ir nepi lna laika studiju t ips . 

Pēc diskusijām gandr īz visu augs tskolu pārstāvji v i e 
nojās par pilna laika (students maks imāl i izmanto augst 
skolas piedāvājumu; gandrīz ident isks t e rminam "dienas 
noda ļa" ) un nepi lna laika (ja s tudents nevar regulār i ap 
mek lē t lekcijas) te rminiem. Pirmkārt , šādi termini un stu
diju formas ir p ieņemtas arī daudzās pasaules augstskolās 
ifull time, part time). Otrkārt , šie termini atbilst E i ropas 
Savienības prasībām. A.Simanovskis uzsvēra, ka šāds da
lī jums ir "tiešām tas svarīgākais" , kā ar i svarīga ir tā lmā-
cība, kā iespējamā studiju forma. 

Derētu piebilst, ka pilna laika studenti saņems sociālos 
a tv ieglojumus u . c , bet nepi lna laika s tudent iem nav šādu 
a tv ieglojumu, turklāt v iņus iesauks armijā. Galvenais , ka 
s tudi ju režīmu izvēlas pa ts s tudents . 
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ROZĪNĪTE 
Es drīkstēju nesaprast 

(Dzirdēts Augstākās izglītības padomes sēdē) 
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Jubileju svin Sankt-
Peterburgas universitāte 

LU 80 

< ī . i p p . 

LU rektors J. Zaķis un Sankt 
Pēterburgas universitātes rektore 
L. Verbicka 

Sank t -Pē te rburgas univers i tā te 
šogad svin 275 gadu jubileju, tādē
jādi kļūstot par vecāko augstskolu 
Krievijā. 

K ā uzsvērusi universitātes rekto

re L.Verbicka - Sankt -Pē
terburgas universitātes vēs
ture līdz š im tikusi dažādi 
interpretēta. Daudz bijuši 
izkropļojumi, "baltie plan
k u m i " , taču tagad, rakstot 
vēstures grāmatu , uzsvars 
likts uz fakultāšu organizā
ciju, institūtu atklāšanu, zi
nātnisko biedrību rašanos , 
i zgudro jumiem, z inā tn is 
k a j i e m a t k l ā j u m i e m un 
univers i tā tes beidzēju sa
sniegumiem. 

Sankt-Pēterburgas uni
vers i tā te savu dz imšanas 
dienu datē ar Pētera 1 1724. 

gada 28. janvāra pavēli, kad vienlai
cīgi atklāta ar i Zinātņu akadēmija. 

LU rektors J .Zaķis vienojies par 
LU un Krievijas augstskolas tālākas 
sadarbības iespējām. 

SVEICAM 

Divkārša jubileja 

Imants Plotnieks 

1. martā Mazajā aulā bija pu lcē
juš ies neparasti daudz cilvēku - LU 
pasniedzēj i , s tudent i , daudzu citu 
augstskolu mācībspēki , mākslas un 
kultūras pārstāvji. Iemesls - t ika go
dināts sabiedrībā pazīs tams profe
sors - Imants Plotnieks. Godājamam 
profesoram kolēģi no LU Pedagoģi
j a s un psiholoģijas institūta bija sa
rūpējuši skaistas 70 dzīves un 50 dar
b a gadu jubi lejas svinības. 

Dr.psvch., Dr.habil. paed. Imants 
Plotnieks vis iem saviem līdzcilvē
k iem ir iemācījis, ka mīlēt nevar vi
sus, bet jābūt labvēlīgam pret visiem. 

Labi dotais gaiši tapa atdāvināts 
jubi lāram. 

Žurnāls "Kentaurs XXI" 
pilngadnieks 

Žurnā l s " K e n t a u r s X X I " ir sa
sniedzis p i lngad ību , j o septiņu sa
vas p a s t ā v ē š a n a s gadu laikā ir a iz -
klidzinājis j a u l īdz 18. n u m u r a m . 
Tāpa t kā visus iepr iekšējos , ar i šo 
numuru apv ieno v iena kopīga t ēma 
- "Valoda un ku l tū ra" , kas šobr īd 
šķiet ļoti aktuāla un nozīmīga. Ž u r 
nā la z i n ā t n i s k ā r e d a k t o r e ir Dr . 
phil . , L U Bal tu va lodu katedras d o 
cente Sa rma Kļav iņa . Šajā n u m u r ā 
t iks publ icē ta vese la v i rkne va lod
niecībā tik svar īgu darbu , kuru au 
tori ir izcili , v i sā pasau lē plaši p a 
zīs tami z inā tn iek i : V. fon H u m b o l -
ta raks ts "Valodu raks tu r s " no v iņa 
grāmatas "Par K a vi valodu Javas sa
lā", ukra iņu un kr ievu filologa A . 
Po tebņas raks ts "Valoda un tau t i s 
k u m s " , šveic iešu lingvista F. de So-
sīra darbs "Sinhroniskā l ingvist ika" 
(2 . daļa n o viņa ap jomīgā "Vispārī
gās valodniecības kursa") , amerikā
ņu l ingvista E. Sepīra runa A m e r i 
kas Lingvis tu b iedr ības konferencē 
"Valodniec ība k ā z inā tne" , Kr iev i 
j ā dz imušā va lodn ieka u n literatūr
zinātnieka R. Jakobsona raksts "Va
loda sa l īdzinājumā ar c i tām saskar
smes s i s t ē m ā m " un franču semiot i -
ķa R. Bār ta apcere "Runas veidu ie
da l ī jums" . Visus šos mater iā lus n o 
o r iģ inā lva lodām tulkojuši Latvijā 
paz ī s tami un ievērojami speciālisti 

- Dz. Le le -Rozen tā le , U. Leitis, M . 
Trei lona, I. Lase , B. Apine , A. Lau
zis, A. Gin te rs un j aunā , Francijā 
(Sentet jēnā) s tudējošā va lodniece 
G. Vi lsone. P r i ekšvā rdus šiem m a 
ter iā l iem sagatavojuš i kompetent i 
va lodnieki - S. Kļav iņa un A. Lau

zis . Šo n u m u r u nos lēdz Šveicē dzī
vojošā Ž e n ē v a s Tulku institūta d o 
centa I. A lkšņa apcere par G. F lo -
b ē r a r o m ā n u " B o v a r i k u n d z e " -
" K a s atklājas tekstā" . Šī aizraujošā 
pē t ī juma 1. da ļa publ icē ta žurnā lā 
"Kentaurs X X I " 13. numurā. Šo sa
va pēt ī juma daļu I. Alksnis nosau
cis visai intriģējoši - "Pārdomas par 
pu tn iem, p o d i e m un pe lēč iem". U n 
visbeidzot numura izskaņu veido M. 
B r i e d e s - M a k o v e j a s s p o ž ā e se j a 
"Valodas ceļojums Laikā un Telpā", 
kas ir f ragments n o viņas topošās 
g rāmatas (p i rmā raks tn ieces eseju 
grāmata "Vārda kārdinājums" nāku
si klajā apgādā "Minerva" 1997. ga
dā un, šķiet, vēl ir nopē rkama grā
matnīcās) . Žurnāls , protams, ga lve
nokār t d o m ā t s s tudent iem u n pa 
sniedzēj iem, taču tā tematika - "Va
lodas un Kultūras savstarpējās saik
n e s un a t t i ec ības" - nenol iedzami 
varētu ieinteresēt visplašāko lasītā
j u loku. 

K ā visi p i lngadnieki , arī žurnāls 
"Kentaurs X X I " cer uz kādu dāvanu 
- to , ka to p i rks un lasīs, tam piekr i 
tīs un ar to strīdēsies, un tādējādi tā 
jub i lā ram būs vislabākā velte un at
zinība vai, citādi sakot, neviltots gan
darījums, ka tu pat iešām kādam esi 
vajadzīgs. Vē l mazdrusciņ pacietī
bas , un aprīļa vidū žurnāls parādī
sies J. Rozes u. c. grāmatnīcās , kā 
ari avīžu kioskos . 

U z drīzu redzēšanos! 

LEONS BRIEDIS, 
žurnāla "Kentaurs XXI" 

galvenais redaktors 

"Tu spoža debess zvaigzne... II 

Seminārs mākslas vēsturē pie profesora B. Vipera 1934.g 
pirmais no labās B. Vipers, otrā - Z. E. Berkholce 

Berca kaltā zelta medaļu ar Atēnas pro
filu (zinātņu simbols), devīzi "Scien-
tiae et Patriae" un Latvijas Universi
tātes emblēmu. Nezinām, vai to saņē
ma I godalgas ieguvēja Erna Berkhol
ce 1939. gadā. Bet te viņa redzama -
mākslas vēstures seminārā blakus se
mināra vadītājam Borisam Viperam. 

Tikai nedaudz ieskicēta Univer
sitātes kūsājošā sabiedriskā dzīve. 
Rokrakstu fondos atroaamas ziņas 
j au par pirmajām latviešu studentu 
korporāci jām Tērbatā - "Fratemitas 
Academia Dorpatiensis", "Lettonia", 
Rīgas Politehniskā institūta korporā
cijām "Selonija", "Tālavija", Rīgas 
l a t v i e šu s tuden tu sav ien ību , kas 
1926. gadā sadalās korporācijā "Pa-
t r ia" un studentu vienībā " K ā v i " u. 
c. Par Latvijas Universitātes studen
tu biedrībām savās atmiņās un atstā-

1999. gads ir nozīmīgs atceres 
gads Latvijas kultūras dzīvē - uz sa
vu astoņdesmitgadi var atskatīties 
Nacionālā opera, Nacionālā biblio
tēka, Latvijas Universitāte. Vienu 
no jubilārēm sumina Latvijas Na
cionālā bibliotēka, izstādot apska
tei rokrakstu fondos uzkrātos ma
teriālus par LU. Izstādes moto -
Ausekļa dzejolis "Latvju augstsko
lai" ataino vēl visai tālo sapni par 
augstāko izglītību latviešu valodā 
nacionālās atmodas laikā pagājušā 
gadsimta 60. - 70. gados. 

beigušo latvie
šu skaits snie
dzas tūkstošos 
(tos uzskaitījis 
F. M ī l e n b a h s 
J e l g a v ā ) , be t 
Latvi jas neat 
karības prokla
mēšanas laikā 
j a u a p m ē r a m 
25 latviešu zi
nātnieki darbo
j a s kā m ā c ī b 
spēki dažādās 
a u g s t s k o l ā s Mākslas vēstures kabinets LU 

pastāvēja līdz 1940. gadam 

Bijušais LU rektors E. Felsbergs ar meitu Lūciju 
un dēlu Albertu 

Par tādu sapņo ne tikai Kronval-
du Atis un "Gaismaspib" autors, bet 
ari citi studējošie un nestudējošie lat
vieši. Dzejoli 1874. gadā komponējis 
Baumaņu Kārlis, un dziesma bijusi vi
sai populāra Pēterburgas latviešu stu
dentu un skolotāju vidū. Ideja, vīzija 
par augstskolu ir tik dzīvīga, ka iegūst 
pat "avīžu pīles" veidolu. 1877. gadā 
vairāki Rīgas laikraksti - "Rigasche 
Zeitung", "Baltijas Vēstnesis" - ziņo, 
ka kāds zemnieks Vecpiebalgā testa
mentā novēlējis "īsti latviskai augst
skolai" 20 000 rubļus. Piebalgas mā
cītājs Guleke šādu ziņu noliedz: pat 
Piebalgā nav tik bagātu zemnieku. 
Ironija? Tomēr jau šinī laikā tiek sperti 
praktiski soļi, kas tuvina augstāko iz
glītību latviešu valodā. Vairāki Lat
vijas augstskolas organizētāji uzsver, 
ka par pirmo augstskolas šūniņu uz
skatāma Rīgas Latviešu biedrības Zi
nību j eb sākotnēji Zinātnību komisi
ja, kas izveidota 1869. gada maijā, ar 
valodas un vēstures i dabaszinātņu un 
mākslas sekcijām. īpaši atzīmētas t. 
s. "vasaras sapulces", kas pagājušā 
gadsimta astoņdesmitajos un deviņ
desmitajos gados apzināja un pulcēja 
akadēmiski izglītotos latviešus un bi
ja kupli apmeklētas. 

Lai ari starp L N B Ausekļa rok
raks t iem, kas glabājas L N B , nav 
"Latvju augstskolai" veltītā dzejoju
ma, eksponēts cits Ausekļa un Bau
maņu Kārļa kopdarbs - "Dziesmu vī
tols", kura titullapa vēsta: " R L B ZK 
apgādāts latvju studentu st ipendi
jām" . Blakus - Zinību Komisijas do
kumenti par darbību studentu stipen
diju lietā 1893. un 1903 : gadā . 

1908. gadā, kad no Rīgas Latvie
šu biedrības apr indām nākošais Au
gusts Butuls dibina Latviešu Izglītī
bas biedrību, studējošo un studijas 

Krievijā un citur, 
t u r k l ā t t i k p a t 
daudzi gatavojas 

- u z s ā k t a k a d ē 
misku karjeru. 

I z s t ā d ē a p 
skatāmas doku
mentālas liecības 

| par Universitātes 
| atklāšanu un dar-
* bību, bet galve-
1 nais akcents likts 
I uz bagātīgo ma

teriālu par Un i 
versitātes organi

zētājiem un divdesmito un trīsdesmi
to gadu docētājiem - Ernestu Felsber-
gu, Pēteri Zālīti, Paulu Dāli, Rūdolfu 
Jirgenu, Augustu Tenteli, Franci Ba
lodi, Jāni Endzelīnu, Eduardu Balodi 
un citiem. Tas saistīts ar rokrakstu no
daļas specifiku, j o par Universitāti 
visvairāk vēsta personāliju fondi, kur 
sastopam pašu akadēmiķu autogrāfus, 
viņu saraksti, fotoattēlus, atmiņas par 
viņiem. īpaši bagāts ir rakstnieces 
Melānijas Vanagas fonds, LU patrio
tu tautsaimnieka Teodora Vankina un 
arheoloģes Lūcijas Vankinas, ķīmiķa 
Jāņa Alfrēda Skujas, tautsaimnieka 
Eduarda Baloža, lauksaimnieka A n 
dreja Mierkalna, vēsturnieku Jāņa 
Zemzara, Roberta Malvesa un daudzu 
citu fondi. 

Mirklis LU mākslas kabinetā, prak
tiskās psiholoģijas laboratorijā, LU au
lā, mirklis - ielūkojoties studentu lek
ciju piezīmēs, semināru fotouzņēmu
mos un studiju darbos. Izstādē apska
tāms 1939. gadā godalgotais studiju 
darbs "Apriķu baznīca'' no bagātā Stu
diju darbu, disertāciju un lekciju fon
da. Katra mā
c ību g a d a 
beigās seviš
ķi izraudzītas 
komisijas no
vērtēja s tu
dentu sacen
sību darbus. 
No 1920. līdz 
1938. gadam 
piešķirtas 29 
zel ta un 7 
sudraba me
daļas, kā ari 
g o d a l g o t i 
daudzi d ip 
l o m d a r b i . 
B a l v a bija 
z e l t k a ļ a S. 

tajos attēlos stāsta aktīvi tā laika līdz
dalībnieki. Tā Teodors Vankins bijis 
studentu vienības "Kāvi" un Studen
tu vienību savienības biedrs, Lūcija 
Vankina darbojusies studenšu vie-
notnē "Ausma" . Par " A u s m a s " dar
bību visai bagāti materiāli rodami ari 
Valentīnas Lasmanes un Ģermāņu 
dz imtas fondos. Zelmāra Lancmaņa 
fondā atradīsim ziņas par dabaszināt
ņu s tudentu biedrību, va lodnieces 
Mari jas Saules - Sleines fondā - LU 
Fi lo logu biedrību, Melānijas Vana
gas rokrakstos - LU Filozofijas bied
rību, be t kooperatora Pētera Lapiņa 
apjomīgie manuskript i veltīti vairā
k iem simtiem LU studentu korporā
ciju un biedrību, kā ari zinātniska
j ā m biedr ībām 20. - 30 . gados. 

Ceram, ka nelielā izstāde rosinās 
LU vēstures pētniekus un interesen
tus k ļū t par mūsu lasītājiem. Izstāde 
apskatāma līdz šī gada jūni jam Reto 
g rāmatu un rokrakstu zinātniskajā 
noda ļā Jēkaba ielā 6/8. 

T u r p m ā k sadarbībā ar "Uni 
versitātes Avīzi" iepazīstināsim la
sītājus ar visai maz z ināmiem L U 
darbības aspektiem un personām, 
kas cieši saistītas ar L U , p iemē
r a m , Universitātes muz ikā lo di
rektoru Artūru Bobkovicu un vi
ņa vadīto LU kori, slaveno diriģen
tu Ādol fu Ābel i un LU Studentu 
d z i e d ā š a n a s b i e d r ī b u un k o r i 
"Dziesmuvara". 

VIJA STIKÁNE, 
LNB Reto grāmatu un 

rokrakstu zin. nod. 

(Turpinājums nākošajā UA) 

Seminārs Ēģiptes vēsturē pie prof. F. Baloža 



PIRMDIENA, 1999. GADA 8. MARTS 
universitātes 

avīze 
DOMĀSIM KOPĀ 

ļBūsi studējošais vai viesstudents...? 
Sesijas prieki jeb viena 
nedēla studentu dzīvē 

m i . i p p 
Pretrunīgas domas t ika paustas 

par terminu "Pilna laika neklātienes 
studijas". Tika secināts, ka šāda vei
da studijas ir iespējamas tikai ne 
daudzās studiju p rogrammās un ka 
diez vai kāds Latvijā atbalstīs šādu 
studiju veidu. 

Diemžēl netika rastas atbildes uz 
daudziem jautā jumiem. P iemēram, 
k a s i r k o n t a k t s t u n d a ( V i k m a -
ne:"Lekci janavkontakts tunda"; Si-
manovskis:"Lekcija ir kontaktstun
da, j o pasniedzējs ir pieejams; vien
alga, ko viņš dara."), vai likvidēt ter
minus "klāt iene" un "neklāt iene", 

IEPAZĪSIMIES 

vai vienas un tās pašas studiju pro
grammas var tikt realizētas dažādās 
formās? 

Tika secināts , ka ka t ram studiju 
kursam jānosaka i lgums. 

Vēl t ika apspriesti termini "stu
dējošais" , "v iess tudents" , "klausī
tājs" un "eksternis" . Pilnīgi skaidrs 
bija, ka s tudējošais ir tas, kurš ir 
imatrikulēts; gan pilna, gan nepil
na laika s tudents . Toties par augst
skolas personālu tiek uzskatīts ti
kai pi lna laika studējošais , ko arī 
nosaka Ministru kabineta Augstsko
lu l ikums (7.02.99.) . Lie lākās dis
kusijas izraisīja termins "eksternis", 

radās jau tā jums, kā un kādu diplo
mu viņš iegūst. 

Pēc notikušajām diskusi jām var 
secināt, ka pašlaik Latvijas augst
skolās ir nedaudz atšķirīgas studiju 
formas, atšķirīgas studiju program
mas , k a m pakļauts studiju un dip
loma iegūšanas veids. 

Paga idām vēl nav pieņemts ga
līgs l ē m u m s pa r pare izu te rminu 
formulējumu, tādēļ semināra dalīb
nieki no lēma savus pr iekš l ikumus 
iesniegt IZM. 

LINDA KALNIŅA, 
Filoloģijas fakultātes studente 

« l . l p p . 
Ceturdiena, 
1 diena līdz makro eksāmenam 
Piecēlos nomākts , sāp galva. Ie

gāju dušā, tad paēdu. Moka dīvains 
nemiers. Atvēru atkal grāmatu, salī
dzināju ar kursa plānu - jāizlasa 17 
nodaļas! Pa vienu dienu taču tas nav 
iespējams, ko nu tagad ķerties klāt, 
kritīšu tikai lielākā panikā. Trīs die
nas esmu nosēdējis mājās, tā jau ne
drīkst. Kaut kur jāiziet . Piezvanīju 
Mārtiņam, tad Ingai. Abi mācīšoties, 
šodien nekur neiešot. Pie velna! 

Nu , nekas. Galu galā ko nozīmē 
kaut kāds stulbs eksāmens salīdzinā-
j u m ā ar Visumu! Pie tam tas ir tikai 
otrais kurss. K a m vispār tā makro-
ekonomika dzīvē vajadzīga? Nevie

nā darbā to neprasa. Čerčils, lūk, pat 
decimālskait ļus neesot mācējis , bet 
kā dzīvē iekārtojās! Lūk, Mārt iņš -
teicamnieks, bet pat mobilā telefona 
nav! Arī Signe viņu pametusi . 

Aizgāju viens uz bāru, pasēdēju. 
G a n jau kaut kā nokārtošu. Desmitos 
aizgāju gulēt.Rīt no rīta eksāmens. 

Piektdiena, makro e k s ā m e n a 
diena. 

Četri. Mārt iņam - deviņi. Ingai 
ari. Nu, nekas, ieskaite tomēr ir, se
minārus apmeklēju. 

Gan paspīdēšu nākošajā eksā
menā! Līdz tam taču veselas četras 
dienas! 

INTA GOLUBEVA, 
Ekonomikas un vadības 

fakultātes studente 

pRododendri ir interesanta un cimperlīga kultūra" 
Kad vecāku Dedas iet bērni un na v i s ā d i " k n i f i n i " u n n i e c i n i , lai šo s ia Daša l a i k a tas. k u r š b u s s n e c i a l i - r a m . k l o n e š a n a s n r o b l e m a s . V a r b ū t I l ^ ^ ^ ^ ^ ^ H ^ ^ ^ H B Kad vecāku pēdās iet bērni un 

kļūst par viņu darba līdzveicēj iem 
un ceļa gājējiem tajā pašā jomā, 
mēdz teikt, ka viņu visu dzīslās rit 
šīs profesijas asinis. Tā ir arī Kon-
dratovicu ģimenē, kur vecāki bēr
nus ieinteresējuši bioloģijā. Šajā 
reizē - saruna ar profesora Rihar
da K o n d r a t o v i č a dē lu - U L D I 
K O N D R A T O V I Č U - Bioloģi jas 
fakultātes augu fizioloģijas kated
ras docentu. 

- Kā jūsu dzīvē ienāca šī savda
bīgā zinātne? 

- Esmu audzis bioloģiskā v i d ē j o 
mans tēvs pēc studiju beigšanas tika 
iecelts par Botāniskā dārza direkto
ru. Dārza teritorijā mūsu ģimenei bi

ja dienesta dzīvoklītis, un dzīvot šā
dā vidē bija ļoti interesanti. Botānis
kais dārzs - tā ir oāze tuksnesī, j o vis
apkārt brauc mašīnas un tramvaji. Ar 
laiku iemīlējām šo vietu. 

Biologu asinis rit mūsu visu dzīs
lās. Mana māsa ari beidza biologus, 
ari māte bija biologs, ari man bija 
skaidra izvēle. Tēvs ari priecīgs, ka 
es viņa l ietas mēģinu turpināt. Ne
vēlos pretendēt uz viņa panākumiem, 
j o tos diez vai kādreiz pārspēšu, bet 
prieks, ka m u m s veicas. 

- Kā veidojies jūsu zinātnieka 
ceļš? 

- Esmu bioloģijas doktors - diser
tāciju aizstāvēju 1993. gada aprīlī. 
Tās tēma bija par rododendru pavai
rošanu. 

Kļuvu p a r lektoru fakultātē, bet 
trīs gadus vēlāk - par docentu. Mani 
p ienākumi saistīti ar augu anatomi
j a s un fizioloģijas mācīšanu. Mans 
zinātniskais darbs joprojām ir sais
tīts ar rododendriem, g a l v e 
nokā r t , a r to ^^^^m^^_ P a 

vairošanu. 
T ā ir ļoti 
interesan
ta un cim
p e r l ī g a 
kul tūra -
j ā z i 

na visādi "knifiņi" un nieciņi, lai šos 
augus pavairotu. Ar i selekcija iet uz 
priekšu - tur aktīvi darbojas tēvs, un 
mums ir ļoti daudz jaunu šķirņu. Šo-
bridējais uzdevums ir tās vairot. 

- Kādas interesantas lietas, jū
suprāt, notiek Universitātē? 

- Pēdējos piecos gados, manup
rāt, notiek paaudžu maiņa, kad mū
su laika pedagogi pamazām iet pen
sijā. Nomaiņa notiek strauji, bet, bū
sim godīgi, nav j au tik daudz to vie
tā nācēju. Jaunākās paaudzes mācīb
spēkiem un zinātniekiem tā ir diez
gan liela slodze. Par to gan nevar sū
dzēties, j o ārkārtīgi patīkami, ka ir 
darbs un tas ir interesants. 

Vēl kāda lieta. Kā mēs agrāk uz 
Maskavu orientējamies, tā tagad vi
si taisās uz Eiropu. Varbūt tas ir la
bi, bet brīžiem tā ir kā tāda apmāta 
sekošana visām tām lietām. Acīmre
dzot, tas ir ari neizbēgami. Līdz ar 
to ari mācību programmas tiek pār
kārtotas zinātniskā orientācijā, vai
rāk orientētas uz Rietumu pusi . 

- Kādas jaunas vēsmas ir jūsu 
fakultātē? 

- Pi rms pāris gadiem saistībā ar 
jauno bakalaura apmācības program
mu mēs pirmkursniekiem ieviesām 
tādu kursu , kas saucas "Vispārīgā 
bioloģija". Par T E M P U S sadarbības 
naudiņu ir iegādāts pietiekami daudz 
šīs grāmatas eksemplāru Universitā
tes bibliotēkai. Studentiem piedāvā
j a m vispārīgās bioloģijas apmācību, 
pamatojoties uz šīs grāmatas mode
li. Tā nav akla sekošana š īm lietām, 
j o pasniegšana notiek saistībā ar Lat
vijas īpatnībām. "Vispārīgās biolo
ģijas" ideja ir tāda, ka viena gada lai
kā s tudents iegūst vispārīgu ieskatu 
katrā no bioloģijas nozarēm. Studenti 
ir apmierināti un uzzina daudz inte
resantu lietu. Otrajā mācību gadā, 
kad studentiem jāsāk specializēties, 
viņi j au zina, kas kurā priekšmetā 
būs , un vēlāk - 4. vai 5 . semestr i -
viņi apgūst paplašinātos un padziļi
nātos akadēmiskos kursus. 

Kas b iedē? Tā ir izteikta specia-
l izēšanās , " ie l ī šana" savā šaurajā 
speciali tātē. Citādi sanāk tā, ka pēc 
1. kursa students ir viszinošākais, bet 
pēc tam redzeslauks sašaurinās. Pie

mēram, ja, iegūstot bakalaura grā
du, kāds molekulārais biologs 

vairs zīlīti no žubītes neat
šķirs, vai bal to panātri 

- no nātres. Ta

jā pašā laikā tas, kurš būs speciali
zējies savvaļas dabas pētīšanā, p ie
mēram, nezinās , ko noz īmē gēnu 
ekspresija. Tie gan ir ekstrēmi salī
dzinājumi, bet tāda tendence ir. 

- Vai j u m s bieži izdodas aiz
braukt uz Babīti - rododendru au
dzētavu? 

- Man tagad fakultātē pēdējos ga
dos ļoti pieaugusi slodze - ne tikai 
mācību, bet jāveic arī dažādi orga
nizatoriska rakstura darbi - kursu va
dīšana, jaunu profesionālo program
mu sastādīšana skolotājiem. Tāpat 
jāgatavojas programmu akreditāci
jai . Biju ari vispārīgā bioloģijas kur
sa izstrādāšanas darba grupas vadī
tājs. Priecājos par t iem retajiem brī
žiem pavasaros, kad nāk rododendru 
ziedēšanas laiks - tad mazliet vairāk 
iespējams pievērsties Babītei. Tā lie
ta gan nav piemirsta, un ari ziemas 
laikā tur notiek nepārtraukti ekspe
rimenti. Tēvam vairāk laika pievēr
sties šai lietai, j o viņš ir p rom no sa
va administrācijas darba. Tas ir patī
kami un pozitīvi attiecībā uz viņa ie
mīļoto augu kultūru. 

Mēs abi kopā ari pēdējā laikā tur
p inām rakstu sēriju "Dārzā un Dra
vā" par rododendriem - tas varētu in
teresēt ļaudis, kam tuva praktiskā lie
ta. 

- Kādi ir jūsu studenti? 
- Studenti ir ļoti j auki ! Grūti gan 

salīdzināt ar agrākajiem laikiem. T ā 
kā mēs nekad nepamanām, kā izmai
nās gadalaiki, tā ari ir ar studentiem. 
Ekonomiskās s i tuāci jas izmaiņas 
valstī ietekmē ari augstskolu. Ma
nuprāt, pirms pieciem gadiem fakul
tātē bija lielāks klusums, nenotika 
nekādi interesanti pasākumi. Šobrīd 
viss iet uz priekšu - notiek baļļuki 
un visādas jautras izdarības. Ari ar 
mācībām viss ir kārtībā. Jo pie mums 
nāk tie, kam bioloģija vairāk vai ma
zāk tuva sirdij. Konkurss mu ms ir 
pietiekams - nepilni trīs uz vienu vie
tu. Manuprāt , viss ir kārtībā. 

Droši vien, ka mūsdienās arvien 
lielāku nozīmi iegūst korporācijas. 
Tās apvieno ci lvēkus. Jo mācības 
vairs nenotiek kā agrāk: bija kurss , 
pie sienas bija nodarbību saraksts -
visi kopā gāja un mācījās. Tagad 
katrs var izvēlēties kursus, vākt kre-
dītpunktus. Savstarpējā kontaktēša
nās kursā līdz ar to ir mazliet ierobe-
žotāka. Iepriecinoši ir tas, ka ārpus 
māc ībām notiek dažādi interesanti 
pasākumi. 

- Bioloģijai droši vien tas ir 
liels pluss, ka tā nav 

saistīta ar politi
ku? 

- Ar politiku 
b i o l o ģ i j u gan 
grūti saistīt, lai 
gan. . . , p i e m ē 

ram, klonešanas problēmas. Varbūt 
kādā lietā labums ari iespējams. Pro
blēma ir tā, j a cilvēks aizraujas, viņš 
vairs neredz galu. Ja nodefinētu lie
tu, ko gribam sasniegt, panākt kaut 
ko cildenu un labu, līdz tam aiziet 
un apstāties - tas būtu labi. Taču ne 
kad nebūs robežas, un tas biedē. 

K o mēs uzskatām par klonēšanu? 
Ja identiskas personas radīšanu, tas 
būtu dīvaini, un to grūti iztēloties. 
Kas attiecas uz dekoratīvajiem au
giem - veģetatīvā pavairošana, ko 
mēs veicam ar šķirnēm, to zināmā 
mērā var uzskatīt par klonēšanu. Ja 
tā lieta attiecas uz dzīvnieku, cilvē
ku valsti - tur jābūt piesardzīgam. 
Piemēram, mūsdienās arvien vairāk 
ci lvēkiem bojāti orgāni - tie jāpār
stāda. Jādzīvo uz cita nelaimes rēķi
na, j a kāds cietis avārijā - viņš ir 
beigts , bet viņa nieres iespējams iz
mantot. Pēc tām stāv rinda, un cil
vēki sāk plēsties, iespējams, kā tā
dēļ tiek izdarītas pasūtījuma slepka
vības. Tajā pašā laikā neiedomājama 
ir situācija - kādu bezdvēselisku or
ganismu audzēšana, lai tikai būtu šie 
orgāni. Vai varat iedomāties milzīgu 
ēku ar augstām sē tām un apsardzi , 
kur tiek audzēti ķermeņi . Brīdī, kad 
j u m s paliek slikti ar sirdi, tā j āoperē 
- j ū s samaksājat naudu, par to j u m s 
no šī ķe rmeņa iel iek j auno sirdi . 
Briesmīga situācija! Iespējams, ka 
tas nav neiespējami. Šādas lietas ma
ni biedē. 

- K a s ir jūsu tēma bioloģijā? 
- Atbalstu teoriju, ka pētniecībā 

pastāv divi virzieni. Pirmais - j a mūs 
interesē objekts - pu t a s , augs, z ivis 
vai v ienšūnas sēne un tamlīdzīgi . 
Vē lamies pētīt, kas ar to notiek: fo
tos in tēze , kā tās organiskās vielas 
t iek ražotas , kā tas atbild uz ārējās 
vides kairinājumu. M ū s interesē or
gan i sms . Otra ir situācija, kad m ū 
su interese ir process, p iemēram, el
pošana un mēs piemeklē jam m o d e 
ļa objektu. Parasti tiek izvēlēti vien
kārš i m o d e ļ u ob jek t i , ar k u r i e m 
viegli strādāt. Dzīvnieku valstī p ē -
t ī j u m i n o t i e k a r d a ž ā d i e m 
dzīvniekiem - pel ī tēm, žurkām. Au
giem ņem viegli iegūstamus dīgstus 
- p u p i ņ a s , z i rņus. 

M a n a situācija piedēvējama pir
majam virzienam. Objekts ir un m a 
ni interesē, kas tajā notiek. Skatos pa
vairošanas gaitu, kā notiek jauno sak
nīšu veidošanās, kādas izmaiņas no
tiek augu lapās. M a n interesē ari se
lekcija un jauno šķirņu uzvedība mū
su apstākļos, izturība un dekorativi-
tāte. 

Liels pluss ir tas, ka mēs ar tēvu 
darbojamies ar fundamentāliem vie
nas ģints pētījumiem rododendriem. 
P i rms pāris gadiem izveidoju Inter-
netā mājas lapu par rododendriem. 
Tur var apskatīties pētījumu virzie
nus , kas notiek saistībā ar rododen-

Uldis Kondratovičs 

dr iem, i z s t rādā tos d i p l o m d a r b u s , 
kursa darbus utt. 

- Vai ari jūsu ģ imenē ir kāds to
pošs biologs? 

- Savus bērnus es negribētu strikti 
nostādīt fakta priekšā, ka tev nu jā 
kļūst par tās lietas turpinātāju, j o kat
ram pašam ir jāizvēlas. Es negribu vi
ņus vest reizi, d ivas vai katru dienu 
uz Universitāti, likt sēdēt laboratori
j ā un skatīties, kā studenti strādā. 

Aizstāvu viedokli, ka bērnam bēr-
nībājādod pēc iespējas vispusīgākas, 
netendētas zināšanas, lai viņš redz un 
saprot, kas not iek visapkārt . Lai vi
ņ a m veidojas vispārīgi pasaules uz
tveres principi. Tā lāk lai pats mēģi 
na atsijāt, kas ir labs un kas slikts. 
Protams, jāpal īdz ar padomu, j o bri
dis, kad viss ir nokavē t s pienāk ātri 
un nepamanāmi . 

- Kā ar s tudent iem? 
Pirmajam kursam, mācot daļu no 

vispārīgās bioloģijas , es jū tos kā tē
t i s . Ar s t u d e n t i e m sapro tos labi . 
Prieks, ka ir labas a tsauksmes par 
"Vispārīgo bioloģiju". 

Tagad ir dažādas modernas pa
sniegšanas iespējas - interaktīvie mā
cību līdzekļi uz kompaktdiskiem. Fa
kultātē ir ļoti laba mikroskopēšanas 
aparatūra - portatīva, kurai var pie-
l i k t l C D projektoru un tad mikrosko
pa bildi demonstrēt uz ekrāna un stās
tīt. Jauno tehnisko lietu izmantošana 
mācību procesā to ārkārtīgi atsvaidzi
na. Stāvēšana pie tāfeles, lasīšana no 
lapas un ik pa br īžam zīmēšana uz tā
feles ar laiku kļūst garlaicīga. 

Nesen bija aptauja par "Vispārī
gās bioloģijas" kursu, un liels prieks 
bija lasīt, kur uz kādas lapiņas stu
dents bija rakstījis: "Pirms šī kursa 
m a n nebija nekādas intereses par au
gu anatomiju un fizioloģiju. Tagad 
esmu konstatējis, ka man tas ļoti pa
tīk un varbūt pat kļuvis par manu mī
ļāko tēmu." 

Bioloģija ir demokrāt iska zināt
ne , un tā patiesi piesaista ci lvēkus! 

MĀRA SADOVSKA 
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MĒS PIE VIŅIEM 

p i k a i tas, kurš palīdz citiem cilvēkiem, var kļūt 
patstāvīgs un laimīgs" 

Šie v ā c u p r o f e s o r a T e o d o r a 
Hellbruga teiktie vārdi sagaida ik
vienu ienācēju Krakovas Sociālās 
pediatrijas centra vestibilā. Ka tas 
ir tā , l iecina arī paša profesora 
veiktais - Vācijā viņš ir 
nodibinājis vairāk nekā 
100, bet pasaulē vairāk 
nekā 50 centrus , kuros 
problēmbērniem tiek pa
līdzēts integrēties sabied
rībā. 

ī p a š i z ī m ī g a s d i enas 
Polijā, Krakovas Sociālās 
pediatrijas centrā bija 18. 
un 19. februārī, kad profe
sora Hellbruga aicināti, ta
j ā ieradās Lietuvas, Kaza-
ņas (Krievija), Rumānijas, 
Slovākijas un Latvijas pār
stāvji, kuri ir saistīti ar so
ciālo pediatriju. Tikšanās 
laikā Minhenes universitā
tes profesors Teodors Hell-
brugs izteica prieku par to, 
ka šajā seminārā piedalās 
četru universitāšu - Minhe
nes (Vācija), Klausenbur-
gas (Rumāni ja) , Trnovas 
(S lovāk i j a ) un Latv i jas 
U n i v e r s i t ā t e s pā rs tāv j i . 
Viņš atzīmēja, ka šī t ikša
nās ir veltīta universitāšu 
sadarbībai sociālās pedia
trijas jomā, ko konkrēti varētu uzsākt 
rīkojot kopīgus apmācības kursus . 
Darbības mērķis ir rūpes par bērnu 
ar īpašām vajadzībām individuālo at

tīstību, kā arī attīstībai adekvātas un 
labvēlīgas vides izveidi ģ imenē un 
skolā, sekmējot problēmbērnu inte
grāciju sabiedrībā. 

K r a k o v a s Soc iā l ā s ped ia t r i j a s 
centra direktore Marija Drevņjako-
va savukārt izrādīja t ikšanās dal īb
niekiem centru, pastāstīja par tā dar
bību un iestrādēm apmācību semi
nāra organizēšanā. Krakovas centrā 
augstā līmenī attīstīta Vojtas diagnos
tika un terapija, Minhenes funkcio
nālās attīstības diagnostika un tera
pija, kā ari Montessor i atveseļojošā 
pedagoģija un terapija. 

Bija ari vizī te pie Krakovas un i 
versitātes mācību prorektora, profe
sora Františeka Ziejka, kurā piedalī
jās Tmovas universitātes rektors La-
dislavs Šolts, Klausenburgas univer
sitātes profesore Benga Ileana, Min
henes universitātes profesors Teo
dors Hel lbrugs un Latvijas Univer 
sitātes direktors Atis Peičs, kā ar i So
ciā lās pediat r i jas centra d i rek tors 
Valdis Folkmanis . 

Pēc šo d ivu dienu t ikšanās, pār
runām un diskusi jām, secinājumus 
par pieredzēto labprāt izteica Latv i 
j a s pārstāvji. 

Valdis Folkmanis - LU Sociālās 
pediatrijas centra direktors: Nozī
mīga bija t ikšanās Krakovas univer
sitātē ar domu , ka ir j āuzsāk M o n 
tessor i a tvese ļo jošās pedagoģ i j a s 
mācību cikli dažādās zemēs. P i emē
ram, Latvijā - Liepājā - šādi kursi j au 
uzsākti , drīz tādi būs ar i Rīgā. Tādi 
tiks iedibināti ar i Slovākijā un Pol i 
jā. Mācību cikli būs dažādās zemēs , 
bet to kvali tāte būs atbilstoša s tan
dar tam. Lai to noorganizētu, nep ie 

ciešama kopdarbība - mācību pro
grammu izveidošana. Pēc tam šie au
dzēkņi no dažādajām universitātēm, 
kuri būs apguvuši Montessori atve
seļojošo pedagoģijas ciklu, tiks ek-

li. Sociālās pediatrijas centrs ir vie
ta, kur šo palīdzību varēs iegūt. 

Krakovā esmu tādēļ, ka profesors 
aicināja, lai apskatāmies, kā darbo
jas šis centrs un, lai savā darbā pār-

Latviļas, Polijas, Slovākijas, Rumānijas un Vācijas augstskolu pārstāvji Krakovas 
Sociālās pediatrijas centrā lēma par starptautisko sadarbību, lai palīdzētu 
problēmbērniem dažādās valstīs 

saminēti. 
Svarīga lieta ir ar i dažādu sociā

lās pediatrijas centru darbības aka
dēmiska koordinācija. Šajā sakarībā 

profesors T. Hellbrugs aicināja Kra
kovas sociālās pediatrijas centra di
rektori doktori Mariju Drevņjakovu 
strādāt sadarbībā ar Krakovas Jage-
loniešu universitāti. 

Vēl t ikšanās reizē tika runāts par 
savstarpējo sadarbību starp Jagelo-
niešu - Krakovas universitāti, Slovā
kijas - Trnovas universitāti , Rumā
nijas universitāti un Latvijas Univer
sitāti. Uzmanību fokusējot uz sociā
lās pediatrijas attīstību un virzību at
sevišķās zemēs, konkrēti - organizē
jot Montessori atveseļojošās pedago
ģijas kursus, sekojot to augstajam lī
menim, uzturot akadēmisko sadarbī
bu starp universi tātēm. 

Atis Peičs - L U direktors. Pro
fesors Hel lbrugs pēc savas būtības 
ir kosmopolīts - viņam neeksistē tau
tības, bet gan mērķi , kuru real izāci
ja i viņš velta savu dzīvi. Viņaprāt, 
tikai kopā darbojoties, var sasniegt 
šos globālos mērķus - cilvēces atve
seļošanu un veselus bērnus. Tāpēc 
viņš uzskata, ka kooperācija šajā zi
ņā ir j āve ido augstskolu līmenī. Vis
beidzot viņš izteica ideju, ka univer
sitātes varē tu ve idot s tarptautisku 
akadēmiju sociālās pediatrijas jomā. 

Esmu pavisam nejauši " iekļuvis" 
šajā sfērā, kura ir interesanta un ari 
ļoti vajadzīga. Uzskatu , ka ar i Lat
vijas Universitātei jādarbojas šajā j o 
mā . Ceru, ka mēs pratīsim izmantot 
profesora Hel lbruga labvēlību pret 
Latviju, L U un mūsu Sociālās pedia
trijas cen t r s ve iksmīg i da rbos ies . 
Svarīgi izveidot sistēmu, parādīt Lat
vijas j auna jām m a m m ā m , cik svarī
gi ir pēc iespēja agrāk pārliecināties 
par bērna normālu veselības stāvok-

ņemtu labās tradīcijas. To, ko cilvē
ki šajā centrā gandrīz jau 20 gadu ga
rumā izdarījuši, izpētījuši, izbaudī
juši . K o viņi atzīst kā nevajadzīgu, 
to nedarīsim, ari mums tad būs daudz 
vieglāk izveidot savu centru. Vēl j o 
vairāk tādēļ, ka profesoram Hellbru-
gam ir īpašs vārds attiecīgās Eiropas 
Savienības sfērās un viņš var līdzēt 
risināt dažādas lietas. 

Protams, m u m s ir daudz problē
m u - īpašumu, telpu, ēku, kas daudz 
ko bremzē. Tādēļ , esmu šeit, lai ap
mēram redzētu, ko vajag, kādām jā
izskatās centra telpām un pēc tam, 
lai Latvijā censtos palīdzēt. 

Elga Pavāre - ārste neiroloģe. 
Es jūtos kā ķēdes posms Latvijas so-
ciālpediatrijas j omā , j o tā idejas ne
sēja e smu jau daudzus gadus. Sāku
mā mans uzdevums bija atrast cilvē
kus, kuri vēlas mācīties Minhenē un 
apgūt gan Montessori pedagoģiju, ari 
psihologi un mediķi tur ir braukuši 
mācīties. Daudzi no šiem cilvēkiem 
ir apmācīti Krakovā kā kustību tera
peiti, kas strādā ar Vojta refleksote-
rapiju. Viens no maniem pienāku
miem būs sagatavot mūsu pašu dar
biniekus refleksoterapijā un ari strā
dāt pašai . 

Pa š īm dienām mēs apjautām ko
pējos mērķus un viens otru ļoti labi 
sapratām. Priecīgi bijām atkal sastap
ties ar profesoru Hellbrugu, doktori 
Drevņjakovu - viņi daudz laba de
vuši Latvijai. Tagad jāķeras pie dar
ba, lai šajās dienās izvirzītos mērķus 
varētu sākt pildīt. Paldies šiem abiem 
cilvēkiem par vērtīgo guvumu šajās 
dienās Centrā, kurā notiek ne tikai 
bērnu atveseļošana, bet ari notiek pe
dagogu apmācības un semināri. 

Mēs esam apmācījuši ne tikai pa
šu mediķus , un pedagogus , kustību 
terapeitus Latvijā, bet esam bijuši ari 

Tartu un Viļņā. 
Svarīga ir izpratne par pareizu 

bērnu attīstību un agrīno diagnosti
ku. Jau pirmajos dzīves mēnešos var 
noteikt, vai bērnam ir psihiska vai fi

ziska at t īs t ības p ro 
b l ē m a un ta i s e k o 
agrīna terapija. 

V. F o l k m a n i s . 
Profesors Hel lbrugs 
arī bieži uzsver, ka ru
na ir daudz svarīgāka 
nekā kustības. Runa ir 
tā, ar ko iepazīs tam 
pasauli komunikāc i 
jas veidā. Ja bērnam, 
kuram ir dzirdes pro
blēmas, tās līdz sešu 
mēnešu vecumam ne
tiek apzinātas, un viņš 
n e s a ņ e m a k u s t i s k u 
s t imulāc i ju , t ad šis 
bērns zaudē iespēju 
apgūt valodu. N o bēr
na, kuram ir dzirdes 
problēmas, viņš kļūst 
par tādu, kuram ir ari 
runas deficīts, un viņš 
nevar komunikēt . Šī 
iemesla dēļ izstrādāta 
d z i r d e s s k r ī n i n g a 
diagnostika. To iespē
j ams realizēt ar ehos-

krina aparātu, ar kuru j au otrajā dzī
vības dienā bērnu pārbaudot, var pār
liecināties - viņš dzird vai nē. Ja nē , 
tad iespējams precizēt to , cik daudz 
viņš dzird un atbilstoši tam, apgādāt 
bērnu ar dzirdes aparāt iem un sākt 
viņu trenēt. Panākt situāciju, ka dzir
des problēma nav par iemeslu tam, 
lai bērns neiemācītos runāt. 

Rīgā esam uzsākuši agrīnu dzir
des diagnostiku Rīgas Dzemdību na
mā. Ja izdosies realizēt totālu dzir
des skriningu Latvijā, tas būs kon
krēts solis bērnu labā, kurš palīdzēs 
agrīni diagnosticēt dzirdes problē
mas un agrīni uzsākt atveseļot bēr
nus ar dzirdes problēmām, iemācīt 
viņus runāt, komunikēt , nodrošinot 
viņu integrāciju sabiedrībā. 

Universi tātes i r tās , ku rām jāvir
za šīs lietas, j o liela noz īme ir aka
dēmiskai internacionālai saiknei un 
uz tās bāzes organizētai apmācībai . 
Šādu apmācību diplomi būs interna
cionāli un tos atzīs visās zemēs. Mēs 
ejam uz integrētu Eiropu un ikdienā 
par to ir būtiski ne tikai runāt, bet 
pie tā ar i strādāt. 

A. Peičs. Profesors Hellbrugs ir 
viena no unikālajām personībām, kas 
parāda, kā jāattīstās valstīm, kā j ā 
dzīvo. Viņa sauklis, ka dzīvē galve
nais ir veseli bēmi . Ja visi darbosi
mies šī mērķa labā, to ar i sasnieg
sim. Universitāšu apvienošana, koo
perēšana, akadēmijas izveidošana ir 
jau starptautiskas kopienas veidoša
na noteikta mērķa sasniegšanā. 

Ņina Indrāne - Montessori pe 
dagoģe. Esmu priecīga, ka man bija 
iespēja iepazīties ar Krakovas Sociā
lās pediatrijas centra darbību. P i rms 
tam studēju Minhenē - Rehabili tāci
jas akadēmijā un esmu pazīs tama ar 
Minhenes Sociālās pediatrijas cen-

J LU Medicīnas fakultātes Sociālās pediatrijas centrs *" 

1999. gada martā UZŖem klausītājus 
internacionālajos Montessori atveseļojošās 

pedagoģijas kursos. 
Pēc pamatkursa (viens gads) sekmīgas pabeigšanas , tiek izsniegts 

sertifikāts; 
absolvējot padziļināto kursu (+ 2 gadi) - starptautiski atzīts Montes

sori atveseļojošā pedagogu diploms. 

Piedāvā: 
- lekcijas Montessori pedagoģija grupām; 
- praktiskās nodarbības ar Montessori materiālu 
(mājās, bērnudārzā, skolā); 
- praktiskās nodarbības bērniem: 
* 3 - 5 g. v. - praktiskās dzīves vingrinājumi un sajūtu attīstīšana); 
* 5 - 8 g. v. - matemātika, valoda. 

Sīkākai informācijai zvanīt pa tālruni: 2-271435. 

tra darbību. Krakovā bija iespēja vē
rot ne tikai darbu Montessori bērnu
dārzā, bet vērot ari Montessori tera
piju un pēc tam pār runā ta r terapeiti 
radušos jautājumus. Guvu ari daudz 
j aunu ideju, kā paplašināt Montes
sori materiālu klāstu, j o tas ir mūsu 
pašreizējais uzdevums Rīgā, LU So
ciālās pediatrijas centrā. 

Svarīgs uzdevums ir ari izveidot 
Montessor i kursu ciklu Rīgā. Mūsu 
problēma ir nevis materiālā bāze, bet 
gan praktiskās pieredzes trūkums, j o 
m u m s nav Montessori bērnudārza. 
Šai ziņā varam sadarboties ar Lie
pājas kolēģiem, j o viņu Bērnu bāre
ņ u aprūpes centrā notiek šīs nodar
bības ar bērniem. 

Šajā tikšanās reizē izveidojām ko
p ā ar Liepājas un Viļņas kolēģiem 
koncepciju nacionāliem Montessori 
pedagoģijas kursiem. Apspr iedām, 
kādas problēmas un svarīgi jautāju
mi būtu jār is ina katrā mācību gadā 
un kāda varētu izskatīties šī koncep
cija. 

Gundega Tomele - Montessori 
pedagoģe no Liepājas Bērnu bā
reņu aprūpes centra. Ideja par in
ternacionālajiem kursiem profeso
ram Hellbrugam radās jau pagājušajā 
gadā. Viņa vēlme ir, lai tie kļūtu par 
Eiropas kursiem. Sākumā ideja bija 
tāda, ka kursi ilgs gadu un tos bei
dzot, klausītāji saņems sertifikātu, 
kas būs kopējs ar vācu akadēmiju un 
attiecīgās valsts augstskolu, kura at
balsta šo ideju. Latvijā pagaidām tā 
ir Liepājas Pedagoģiskā akadēmija, 
ar i L U ir iesaistīta projektā. 

Šajā reizē izstrādājām koncepci 
j u vēl plašākai apmācībai - kurs iem 
trīs gadu garumā. Pēc pi rmā gada 
klausītāji saņems sertifikātu, pēc nā
kamaj iem d iv iem māc ību gad iem 
būs eksāmens un iespēja saņemt in
ternacionālu diplomu. 

Liepājā j a u četrus gadus Bērnu 
bā reņu aprūpes centrā nodarboja
mies ar Montessori speciālo pedago
ģiju. Tas not iek sadarbībā ar Liepā
j a s Pedagoģijas akadēmiju. Viņi iz
m a n t o m ū s u mācību bāzi un mēs 
e s a m viņu prakses vieta. Vēlamies 
m ū s u bērniem radīt labākas iespējas 
attīstīties. 

Andris Indāns - Sociālās pedia
trijas centra sociālais darbinieks . 
E s m u fizioterapeits un man bija ļoti 
interesanti pavērot, kā Krakovā, So
ciālās pediatrijas centrā strādā spe
ciālisti ar Vojta terapiju. Vēl man ir 
ļoti daudz j āmācās un ceru, ka tāda 
iespēja būs , j o aprīlī profesors Hel l 
brugs mani uzaicināja pamatīgāk ap
gūt Vojta terapiju šajā centrā. Vēlos 
pal īdzēt bērniem Latvijā. 

V. Folkmanis: - Mūsu LU Sociā
lās pediatrijas centrs raksturīgs ar to, 
ka mēs īpašu vērību pievēršam agrī
nai dzirdes diagnostikai un interak-
cijas psiholoģijai j eb in te rkc i j a s te
rapijai. Kolēģe Inga Ādamsone paš
laik Vācijā apgūst interakcijas psi
holoģiju un terapiju. Viņai atgriežo
t ies, šajā sfērā būs m u m s savs spe
ciālists. Sadarbībā ar agrīno dzirdes 
diagnost iku interakcijas terapija ko
p ā ar Montessori atveseļojošo tera
piju dotu iespējas bērniem, kur iem 
agrīni konstatēta dzirdes problēma, 
attīstīt valodu. Tas nāktu par labu gan 
bērniem, gan ari sabiedrībai kopumā. 

Ierosmes Krakovas Sociālās pe
diatrijas centrā esam guvuši , tagad 
Latvijā mūs atkal gaida darbs LU 
Medicīnas fakultātes Sociālās pedia
trijas centrā. 

MĀRA SADOVSKA 



PIRMDIENA, 1999. GADA 8. MARTS 
universitātes 

avīze informācija, no Studentu padomes 
Latvijas Universitātes Studentu padome 

Jebkurš students, kas mācas Latvijas 
Universitātē, zina, kur atrodas universitā
tes centrālā ēka - Raiņa bulvāri 19. No šīs 
ēkas tiek vadīta tiek vadīta mūsu lielā uni
versitāte, j o šī ēka ir Latvijas Universitā
tes vadības darba vieta, kā ari Latvijas Uni
versitātes Studentu padomes (LU SP) at
rašanās un darba vieta(126.kabinets, pir
majā stāvā). 

Kas mēs esam un kā darbojamies? 
L U Studentu padome ir vēlēta neatkarīga 
studentu pašpārvaldes institūcija, kurā dar
bojas 25 cilvēki, kurus ievēl uz vienu ga
du tiešās, aizklātās vēlēšanās, balsojot par 
kandidātu sarakstiem. Vēlēšanas norisinās 
katru gadu decembra mēneša pirmajā ce
turtdienā, bet vismaz nedēļu iepriekš ir sā
kusies vēlēšanu aģitācija, kas it nemaz sa
vas grandiozitātes dēļ neatšķiras no Saei
mas vēlēšanu kampaņas. Cīņa j eb drīzāk 
konkurence norisinās starp dažādiem sa
rakstiem, kā piemēram, Nacionālā apvie
nība, Kosmosa noslēpumu zinātājs, Pai
sums, kas kļuvuši jau par ilggadējiem da
lībniekiem SP vēlēšanās un ari par tās ak

tīviem biedriem. LU Studentu padomi iz
veidoja jau 1920. gadā, taču 1940.gadātās 
darbību pārtrauca padomju vara. Pēc ne
atkarības atgūšanas LU Studentu padome 
tika atjaunota tikai 1994.gadā. Tāpat kā 
tās iepriekšējos pastāvēšanas gados LU 
Studentu padomes galvenais uzdevums ir 
pārstāvēt studentus un viņu intereses LU 
vadības institūcijās, Latvijas un starptau
tiskajās organizācijās. Tās pārstāvji dar
bojas LU Senātā (7no 48) un tam pakļau
tajās komisijas, kā ari Satversmes sapul
cē (60 no 275). M u m s Senātā ir atliekošā 
veto tiesības jautājumos, kas skar studen
tu tiesības un intereses. LU SP pieņemtie 
lēmumi pēc to apstiprināšanas Senātā ir 
obligāti visiem universitātes studentiem. 
Kā jau visās normālās organizācijās, LU 
SP ir ari sava vadība j eb prezidijs, ko ie
vēl SP no savu biedru vidus. Prezidijā var 
būt 3-6 cilvēki. Obligāti prezidijā ietilpst 
SP priekšsēdētājs, prezidija pirmais locek
lis j eb priekšsēdētāja vietnieks un sekre
tārs. Prezidijam ir jāvada un jāorganizē SP 
darbība, jāpieņem lēmumi, jāuzņemas at

bildība par dažādu lietu risinājumu, tomēr 
svarīgākie Studentu padomes lēmumi tiek 
pieņemti balsojot visiem kopā. Daļa dar
ba tiek veikta komisijās - Finansu, Izglītī
bas, Juridiskajā, Informācijas un ārējo sa
karu, Sociālo lietu, Kultūras un atpūtas un 
Revīzijas komisijā, kurās līdzdarboties un 
savas idejas realizēt var katrs LU students. 

Ko mēs d a r ā m ? Pirmkārt, studentu 
aktivitātes veicināšana. Mēs atbalstām fa
kultāšu studentu pašpārvalžu veidošanos 
un darbību, jo diemžēl ne visās fakultātēs 
ir izveidotas studentu pašpārvaldes, kas 
liecina par aktivitātes un uzņēmības trū
kumu šajās fakultātēs. Mēs organizējam 
lielākos atpūtas pasākumus LU, piemēram 
Aristoteļa svētku balli u.c. Mēs līdzdar
bojamies Latvijas Studentu apvienībā, ku
rā ietilpst visu Latvijas augstskolu studen
tu pašpārvaldes un kurai ir iespējas un t ie
sības aizstāvēt studentu tiesības un inte
reses valsts līmenī ar daudz lielāku ietek
mi nekā augstskolu pašpārvaldēm vienām 
pašām. 

Otrkārt, izglītības veicināšana. Lai vei

cinātu izglītības kvalitātes paaugstināša
nu LU, sadarbībā ar fakultāšu studentu 
pašpārvaldēm, tiek veikta pasniedzēju un 
mācību kursu novērtēšana. Mēs organizē
j am ari izglītojošus seminārus fakultāšu 
studentu pašpārvalžu aktīvistiem. 

Treškārt, informācijas aprites nodro
šināšana. "Universitātes Avīzē" izveido
tajā Studentu padomes lapā informējam 
studentus par savu darbību, dažādu citu 
mūsu sabiedroto aktivitātēm un dažādām 
studentu aktualitātēm. Aptuveni divas rei
zes mēnesī organizējam Info dienas, ku
rās tiekas LU SP un fakultāšu studentu 
pašpārvalžu pārstāvji. Mūsu mērķis ir arī 
popularizēt Latvijas Universitātes vārdu 
Latvijā un ārvalstīs, organizējot un pieda
loties starptautiskās konferencēs un izstā
dēs. Ceturtkārt, studentu sociālā nodroši
nāšana. Pašlaik tiek strādāts pie Studentu 
darba biržas izveidošanas, lai varētu ap
kopot un izplatīt informāciju par darba pie
dāvājumiem s tudent iem. Sadarbībā ar 
Valsts nodarbinātības dienestu mēs jau pie
dāvājam studentiem darbu Vācijā vasaras 

Pavasaris Jurfaka Sī ir Teoloģijas fakultāte 
P a r s p ī t i j o p r o j ā m 

dzi ļa ja i z i e m a i aiz l o 
g i e m , p i r m ā s a t k u š ņ a 
vēsmas j au jū tamas LU 
Juridiskajā fakultātē. Kā 
kā r t ī gu z i e m a s m i e g u 
nosnaudis lācis sāk mos
ties ari šīs fakultātes stu
dentu pašpārvalde. Dibi
nājus ies j a u p i rms d i 
viem gadiem, 1997. ga
da janvār i , tomēr darbī
bā JFSP v i smaz j aunā
ko kursu studentu vidū 
manīta maz . Tomēr paš
pārvalde, lai ari reti ku
ram zināma, joprojām dzīvo un, kā iz
skatās, grasās atgūt otro elpu. Jāpiemin, 
ka tieši viņi ir bijuši tie, kas falcultātes 
Domē cīnījušies par tik it kā pašsaprota
m ā m l ietām kā pierakstīšanās laika uz 
" B " un " C " daļas kursiem pagar inā
šanu, panākuš i , ka Juridiskās fakul
tātes studentiem viena semestra laikā nav 
vairs jāraksta trīs vai četri referāti par da
žādām t ē m ā m , bet tikai viens semestra 
darbs pašu izvēlētā sfērā, utt. Vienvārd
sakot, klusi un nemanāmi ir darītas derī
gas un nepiec iešamas lietas. 

Bet, kā smejies, pašpārvaldes darbu pa
rasti taču visvairāk saista ar dažādiem iz
klaides pasākumiem, kas ari nes fakultā
tes slavu pāri tās robežām. Šāgada tukši 
tā kā mazliet īd, ka nav tikuši iesvētīti, bet 
te nu akmens jāmet ari viņu pašu, kā ari 
neaktīvo otrkursnieku dārziņā. Šogad ne
iesvētītie tomēr, domājams, guvuši kriet
nu ugunspirt i pirmās sesijas noslēgumā, 
cīnoties ar dažu pasniedzēju spilgti izteiktu 
nevēlēšanos atzīt tiem priekšāceltās zinā
šanas par labām esam, un jādomā, ka nā
kamajā sezonā viņi būs noskaņoti noor
ganizēt kādas fukšu cienīgas atrakcijas sa
viem sekotājiem. 

Šādu cerību pauž ari fakultātes studen
tu pašpārvaldes priekšniece, 4.kursa stu
dente Inga Švarce. Sagaidot jauno pašpār
valdes paaudzi , viņa priecājas, ka viņas 
un domubiedru reiz uzsāktais darbs tomēr 
netiks beigts ar bridi, kad pašreizējais ce
turtais kurss saņems savus bakalaura dip
lomus, un ir uzradušies, kā allažiņ gan-

'•'. drīz vai 
• % P ē d ē j ā brī-

•'' . >»-, jr , d i , ak t īv i s t i , 
«*; > i kas ir gatavi tur

pināt. 
Joprojām maz

liet pabērna lomā, ne īsti mīlēta un gribē
ta, ne īsti manāma, bet nez kāpēc tomēr 
vēl aizvien cerību spārnota, juristu pašpār
valde tomēr virzās uz priekšu, uz gaišo nā
kotni. Cerot uz savas fakultātes vadības 
sapratni un atbalstu, atvēlot kādu vietiņu 
zem Alma mater lielās ēkas lielā jumta, 
JFSP gaida visus, kam vien ir kādas labas 
idejas un vēlme tās realizēt, kā ari cīņas 
spars. Kā mūs atrast? Tas ir vienkārši! Mēs 
esam visur, bet sevišķi daudz mūsu ir Rai
ņa bulvāri 19, tur, kur dislocēta L U Juri
diskā fakultāte. Katrs , kam ir kas sakāms 
var atstāt ziņu pie Studentu padomes lielā 
dēļa un mūsu mīlošie "krus tvecāki" [t.i., 
SP] cerams, lielus iebildumus necels. Bet 
Jurfaka studenti, kas līdz šim neko par šā
du institūciju kā JFSP nezināja, var droši 
griezties pie saviem fakultātes biedriem, 
piem., veterānēm no ceturtā kursa Ingas 
Švarces vai Ilzes Kalniņas, pirmkursnie-
cēm Annijas Kulvinskas vai Kristīnes Bār
diņas, pie Ineses Druvietes, Līgas Ābeles, 
Ilzes Ramoliņas vai Artas Snipes otrajā 
kursā, vai ari pie kāda no Studentu pado
mes Juridiskās komisijas puišiem un uz
zināt visu interesējošo. 

ARTA SNIPE 

S t a r p 
L a t v i j a s 
U n i v e r s i t ā 
tes (LU) div
p a d s m i t fa
kul tā tēm at
r o d a m a a r ī 
T e o l o ģ i j a s 
f a k u l t ā t e 
(TF) . Tā ra
dās 1920.ga-
dā LU veido
šanas la ikā , 
1 9 4 0 . g a d ā 
fakultāti slē
d z a . V ē l ā k 
tās d a r b ī b u 
daļēji atjau
n o j a , b e t 
1944.gadā -
atkal slēdza. 

* T i k a i k o p š 
1 9 9 0 . g a d a 

1 .jūnija TF mācības atsākās ar pilnu spa
ru un turpinās vēl šodien. 

Pie m u m s var mācīties ikviens, kas to 
vēlas (protams, pēc sekmīgi nokārtotiem 
iestājpārbaudījumiem), j o fakultāte ir eku
mēniska iestāde, tātad tam, pie kādas reli
ģiskās kustības, konfesijas tu piederi, nav 
nekādas nozīmes. 

Šobrīd TF studē apmēram 190 studen
tu un, sākot ar šo mācību gadu, to iespē
jams darīt divās studiju programmās. Cau
ri laikam vairāk vai mazāk nemainīga pa
likusi teoloģijas programma, kuras studen
ti galvenokārt pēta un iepazīst kristīgo re
liģiju. Otra ir jaunizveidotā reliģiju zināt
nes studiju programma, kas daudz lielāku 
uzmanību velta reliģiju vēsturei un filo-
sofijai, kā ari jaunajiem reliģiskajiem strā
vojumiem. Nākamajiem pētniekiem obli
gāti jānoklausās vispārējās kultūras vēs
tures kurss. Izvēles iespējas dotas, atliek 
tikai iestāties un mācīties. 

Noteikti jāpiemin, ka liels uzsvars tiek 
likts tieši uz valodu apguvi - obligātas ir 
divas modernās svešvalodas (angļu, vā
cu), kā ari v iena no tik eksot iskām valo
dām kā senebreju, arābu, persiešu, gr ie
ķu vai latīņu. Tā ir vienreizēja iespēja ie

mācīt ies kaut ko tādu, ko neaizmirsīs i ! 
i lg i . . . 

Visi priekšmeti ir sagrupēti sešās ka
tedrās, kurās strādā daudzi patiesi labi un 
zinoši pasniedzēji, kas ari ir fakultātes lie
lākā vērtība. 

Pēc četru gadu studijām, protams, ja 
sekmīgi nokārtoti visi eksāmeni un aizstā
vēts bakalaura darbs, students iegūst ba
kalaura grādu, vēl pēc diviem - maģistra. 
Ja entuziasms vēl nav apsīcis, tad var cī
nīties ari par doktora grāda iegūšanu. Pa
stāv ari profesionālo studiju iespējas - pēc 
pirmajiem četriem mācību gadiem viens, 
kura laikā var apgūt ētikas vai reliģiju vēs
tures skolotāja profesiju. 

Teoloģijas fakultātei ir sadarbība ari ar 
augstskolām ārzemēs un nereti mūsu stu
denti dodas turp mācīties, regulāri tiek la
sītas ārzemju vieslektoru lekcijas, kas pa
plašina redzes loku. 

Ļoti bieži jautā , kas mēs būs im pēc 
studiju beigšanas. Var atbildēt vienkārši 
- izglītoti cilvēki. Nav obligāti jābūt a i 
cinājumam kļūt par garīdznieku, lai mā 
cītos fakultātē, tur mācās visdažādākie 
studenti. 

Bez zinību apgūšanas fakultātē noris 
ari samērā aktīva sabiedriskā dzīve. M u m s 
ir studentu pašpārvalde, kas lemj par sti
pendijām, organizē pasākumus un pārstāv 
studentu intereses. Reizi mēnesī notiek TF 
Domes sēde. Tie, kas vēlas, ik ritu var pie
dalīties svētbrīdī, ko katru reizi vada cits 
teoloģijas programmas students - tā ir 
neaizvietojama prakse. Reizi nedēļā no 
tiek ari dievkalpojums. 

Viens no īpaš i pozi t īviem m o m e n 
tiem ir tāds, ka pie m u m s attiecības starp 
s tudentiem ir daudz ciešākas, j o m ē s n e 
esam pārmērīgi daudz un visi v iens ot
ru pazīstam vai v i smaz zinām. N e k a d 
nav tā, ka pēc va i rākiem mācību gad iem 
tu pēkšņi atklāj, ka, lūk, šis ci lvēciņš ar i 
mācās manā fakultātē. 

Nešaubies, ja tevī mīt apņemšanās kļūt 
par Teoloģijas falcultātes studentu, tad ne
pazaudē to līdz jūlija sākumam. Gaidām 
tieši tevi!!! 

SIGNE DEMPELSONE 

laikā. Studentu padome izplata studentu 
mēnešbi ļe tes braukšana i sabiedriskajā 
transportā, tas nozīmē to, ka j u m s nav ar 
dekanāta izziņu rokās katru mēnesī j āmē
ro garais ceļš uz T T P kasēm, j o Jūs to ļoti 
ērti varat izdarīt savā universitātē. 

Tāda ī sumā varētu būt galvenā infor
mācija par Latvijas Universitātes Studen
tu padomi! Ja j ums ir radusies interese par 
mums un vēlme līdzdarboties, vai ari jums 
vajag palīdzēt atrisināt kādu problēmu, jūs 
tiekat mīļi gaidīti pie mums ciemos Raiņa 
bulvāri 19,126.telpā, varat ari varat zva
nīt pa tālr. 7223701 . Ja jums ir iespēja iz
mantot modernākus saziņas līdzekļus, tad 
rakstiet l u sp@lane t . lv . 

ILONA BAUDA 

P.S. Šī gada jūnijā LU SP svinēs piecu 
gadu jubileju pēc tās darbības atsākšanas 
1994.gadā, bet septembri mēs visi Latvi
jas Universitātes studenti svinēsim mūsu 
augstskolas 80. gadu jubileju! 

Sveicināts, 
topošais 
mediķi! 

Lai gan L U Medicīnas fakultāte ir at
jaunota tikai 1998. gada septembri, šobrīd 
studenti mācās ne tikai 1. kursā, bet arī 
vecākos kursos, tajā skaitā ari studenti no 
ārzemēm. Medicīnas fakultātē ir izveido
tas Anatomijas un histoloģijas katedra, kur 
studentiem ir iespēja apgūt anatomiju un 
histoloģiju. Katedrās studenti zināšanas 
apgūst, izmantojot jaunākos mācību lī
dzekļus - t r īsdimensi ju kompjūterpro-
grammas anatomijā, kas palīdz labāk iz
prast cilvēka ķermeņa telpisko uzbūvi , 
mulāžas, kas ir mākslīgi atveidots cilvēka 
ķermenis, pasaules jaunāko literatūru, kva
litatīvus mikroskopus. Anatomijas un his
toloģijas katedrā atrodas arī anatomijas 
praktikums, kurā studenti mācās preperēt 
un atpazīt dabiskos uzskates līdzekļus, pie
mēram, cilvēka ķermeni. Ķīmijā, fizikā, 
bioloģijā tiek izmantotas attiecīgo LU fa
kultāšu materiālās bāzes. Kā klīniskās bā
zes tiek izmantotas Rīgas lielākās slimnī
cas - slimnīca "Biķernieki" , klīnika "Lin-
ezers", Juras Medic īnascen t r s , 1. klīnis
kā slimnīca, daudzas Rīgas poliklīnikas 
un ģimenes ārstu privātprakses. Ar Medi 
cīnas fakultātes studentiem strādā vado
šie LU mācībspēki, zinātnieki, kuri ir pro
fesionāli un pretimnākoši. Ja tavs spnis ir 
kļūt par labu mediķi , tad šī nu ir īsta vieta. 

Hei , reflektant! Kā klājas? 
Vai zini, kur tev mājas? 
Ja nezini, kur tās, 
N ā c durvīs atvērtās! N o skolas sola droši 

Pie m u m s tu vari nākt. 
Un medicīnu braši 

Šīs dzīves gaitas sākot, T u s t u d ē t vari sākt. 
Tev nebūs viegli prātot, 
Jo vajadzēs no Zeļļ iem 
U z Biķerniekiem kātot. 

Kad izmisums sāks mākt, 
Mēs v ienmēr būs im klāt. 

N o nela imes , ja vajadzēs, 
Bet pietiks tagad baidīt, Mēs spēsim tevi glābt. 
Jo gribam ciemos gaidīt. 
Viss nav tik d rūms , kā liekas, 
Ir arī jaukas l ie tas . . . AINĀRS 

KRONBERGS 

Vēsturnieku un filozofu . . . veiksminieku fakultāte 
Latvijas Universitātes Vēstures un fi

lozofijas fakultāte atrodas Brīvības ielā 32. 
K o p s u m m ā šajā fakultātē šī gada pavasa
ri studēja 1300 studentu un strādā 85 aug
sti kvalificēti mācībspēki. Šeit iespējams 
iegūt augstāko izglītību šādās program
mās : vēsturnieku (kultūrvēstumieku), fi
lozofu, po - m l i tologu, so
ciologu un sociālā 
d a r b a 

bakalaura grādu ieguva 24 vēsturnieki, 8 
kultūrvēstumieki, 19 politologi, 21 starp
tautisko attiecību studiju novirziena absol
vents, 19 filozofi, 12 sociologi un 16 so
ciālā darba studiju novirziena absolventi. 
Visas programas ir iespējams apgūt tikai 
pilna laika studijās, vienīgais izņēmums 
ir vēstures bakalauru studijas, kur ir ie
spējams iegūt augstāko izglītību nepilna 
laika j eb neklātienes studijās. Fakultātē at
rodas divas bibliotēkas, kuras ir paredzē

tas studentu akadēmiskajām vajadzī
bām, katrā no tām ir pieeja Interne-

tam. Ir datorklase, kura ir pare
dzēta referātu un kursadarbu 
rakstīšanai, šeit ari paredzēts In-

temeta pieslēgums. 

Fakultātes ietvaros 
darbojas studentu paš
pārvalde -studentu vē
lēts orgāns fakultātes 
l īmeņa pārs tāvniecī
bai. Studentu pašpār
valde nodarbojas ar fa
kultātes sociālajām lie
tām (vienreizējo pa
bals tu p i e šķ i r š anu ) , 

pārstāv studentu intereses fakultātes D o 
mes sēdēs (ir veto tiesības), kur tiek iz
lemti daudzi studentiem būtiski jautāju
mi, kā ari nodarbojas ar lokālo pasākumu 
organizēšanu (iesvētības, Ziemassvētku 
balle, e t c ) , aprēķina stipendiju lielumu, 
kārto ar studiju kredītiem saistītās lietas. 
Pašpārvaldes paspārnē darbojas Bridža 
klubs, kur ir iespējams reizi nedēļā ne ti
kai izbaudīt šīs spēles jaukumus, bet ari 
apgūt tās pamatus . Studentu pašpārvalde 
ir nodibinājusi un uztur labus kontaktus 
ar citu fakultāšu studentu pašpārvaldēm. 
Par studentu tradīcijām ir jāsaka, ka ie
svētībās valda jautrība, pie fukšu pārbau
des roku pieliek gan šīs fakultātes studen
ti, gan ari ieaicinātie viesi. Šeit vajadzētu 
atzīmēt iecienīto K N Z kontrolposteni ar 
daudziem patīkamiem pārsteigumiem. Par 
balles tālāko norisi rūpējas fakultātes dī
džejs, kas atskaņo sevišķi gaumīgu mūzi
ku. Tradicionāli fakultātē pasākumi mēdz 
noritēt ar dažādu uzaicinātu plašāk nepa
zīstamu grupu uzstāšanos, kas rada mūsu 
fakultātei raksturīgo jaunrades atmosfēru. 
Balles vienmēr norisinās līdz agram ritam, 
respektīvi pirmajam transportam. Kopš šā 

gada pavasara iznāk vēsturnieku (fakul
tātes) avīze, kurā operatīvi tiek atspogu
ļota fakultātes iekšējā dzīve un notikumi. 
Pašpārvalde ciešā sadarbībā ar DELASSC 
fakultātē veido videovakarus, šeit varētu 
atzīmēt piemēram videofilmas "Crusa
ders" demonstrēšanu, kas izsauca plašu re
zonansi vēsturnieku aprindās (režisūra 
Monthy Python, bet savukārt no akadē
miskā viedokļa filmas izstrādāšanā pieda
lījušies visas pasaules atzītākie vēstures 
speciālisti šajā laika periodā). Reizumis 
tiek tiražēti T-krekli ar fakultātes s imbo
liku. Šobrīd norisinās fakultātes karoga 
konkurss - s tudent i iesniedz ārkārt īgi 
daudz dažādu interesantu versiju par even
tuālo fakultātes simboliku (sākot no smal
ki izstrādātiem met iem līdz dažādu alus 
šķirņu etiķetēm). Fakultātes pašpārvalde 
atrodas pašā Rīgas sirdī, virs Saktas m e -
gaveikala, tikai nedaudz piepūles uznest 
savu ķermenīti līdz trešajam stāvam, at
rast viedo ceļu līdz sieviešu tualetēm, spert 
trīs soļus tālāk, izdzirdēt griezīgas mūzi 
kas skaņas un klusi pieklauvēt pie šīm svē
tajām durvīm. M u m s , Universitātes sva
rīgākajiem studentiem ir būtiski atrasties 

centrā un visu fiksēt vēsturei, interpretēt 
un vēlreiz visu apsvērt. N o izcilākajiem 
pašpārvaldes darbiniekiem ir jāatzīmē vēs
tures maģistra programas 2. kursa gigants 
Valdis Kuzmins , plašākās masās pazīs
tams zem segvārda Igaunis, vēl viena odio-
za personība ir Vecais Punks ( iespējams, 
ka ari viņš ir maģistrants, bet par viņa ve
cuma klīst dažādi nostāsti), pēc pases da
tiem Roberts Līnis, Dievs pasarg ' patrā
pīties tam zem smagās rokas (pašlaik ari 
pašpārvaldes priekšsēdētājs), gāztais ex-
priekšsēdētājs Uvis Lapsiņš, plašāk pazīs
tams kā Lāpstiņš, no sieviešu dzimuma bū
tu jāatzīmē Smecernieks , Brīnišķā Laura 
un tā bez sava gala un malas, j o visi esam 
jauni un skaisti. Kopsummā mūsu fakul
tātē ir diezgan viegli iestātes bet, laikam 
ritot, ir pagrūti noturēties, ļaunā statistika 
vēsta, ka no 45 vēsturniekiem beidz 24, 
bet jebkurā gadījumā šis laiks, kuru mēs 
pavadām fakultātē ir tas, kas m u m s pa
liks uz visu mūžu , kā ari draugu pūlītis, 
kas strauji pieaug, mums ies līdzi cauri 
gadsimtiem. Tā ir mūsu dzīves patīkamā
kā nasta. 

ROBERTS LĪNIS 

mailto:lusp@lanet.lv
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informācija n o S t u d e n t u p a d o m e s 

Ekonomikas un vadības fakultātes studenti - veiksminieki gan mācībās, gan dzīvē 
Kā jau tas ierasts, par ekonomikas no 

zarei piederošajiem runā un domā kā par 
veiksminiekiem un perspektīvu bagātiem 
cilvēkiem. Protams, ka pats p i rmsākums 
šādai labklājības bagātai dzīvei ir fakul
tātes sienās, kad nekas vēl nav īsti skaidrs 
par savu nākotni un ir atkarīgs tikai no paša 
studenta uzņēmības un gribasspēka. 

Bet kas t ie bū tu par studiju g a d i e m 
b e z i zp r i ecām un r ū p ē m par pārē j iem 
s tuden t i em un v iņu in teresēm. Par to ir 
a tbi ldīgi paši j a u t r ā k i e un sevi ap l iec i 
nāt g r ibošāk ie s tudent i , kas k o p s u m m ā 
ir S tudentu pa špā rva lde . 

Šīs organizācijas pirmdibinātāja bija 
Ekonomikas fakultāte (tajā laikā Aspazi
j a s bulvāri atradās divas fakultātes - Eko
nomikas fakultāte un Vadības un ekono
miskās informātikas fakultāte). Šis svi
nīgais bridis notika 1994.gada 19.maijā, 
un tās dibinātāja bija Inga Samoviča. Kā 
galvenais mērķis tika noteikts pārstāvēt 
studentu intereses gan fakultātes līmenī, 
gan augstākās instancēs. Tika uzsākta ari 
brīnišķīga tradīcija - baļļu rīkošana fakul
tātes studentiem. 

Pašre iz E k o n o m i k a s un vadības fa
kul tāte ir pati l ie lākā pēc apjoma v isā 

Latvi jas Univers i tā tē un ari s tuden tu 
pašpārva lde var lepoties ar lielo tās da 
l ī b n i e k u ska i t u . T i ek t u r p i n ā t a s j a u 
p i rmsākumos iesāktās tradīcijas un ar
vien kaut kas tiek iesākts no j auna . 

Pirms vairāk nekā gada tika iesākts 
projekts sadarbībā ar valdību un Uniban
ku par studentu kreditēšanu, kas paredz, 
ka katrs sekmīgi studējošais students, pro
tams, j a pats to vēlas, var iegūt Uniban
kas izsniegtu ikmēneša kredītu Ls 35 ap
mērā un lietot to tik ilgi, kamēr mācās Uni
versitātē. Kredīta atmaksāšana sākas pus
gadu pēc studiju beigšanas un termiņš, ku
rā ir jāa tmaksā šis kredīts, ir 7 gadi. Paš
laik ļoti liela da |a studentu ir izmantojuši 
šo iespēju un ieguvuši kredītu. 

Par v isām aktual i tā tēm, kas nor is i 
nās fakultātē un ar i ārpus tās, z iņo ik
mēneša Studentu pašpārvaldes avīzī te 
"Ziņotā j s" . Tajā ir ietverta informācija 
gan par m ā c ī b ā m , gan par izklaidi un 
ari dažādi varbūt nenozīmīgi nieciņi, kas 
piesaista mūsu lasītāju. 

Studentu pašpārvalde ir ieinteresēta ari 
sporta pasākumu sakarā, kas laiku pa lai
kam notiek visā Universitātē, jo fakultā
tes savā starpā cīnās dažādos sporta vei

dos un ir taču jāaizstāv savas fakultātes 
gods, lai kopsavilkumā gada beigās tieši 
mēs būtu tie aktīvākie un sportiskākie. 

Protams, nevar nepieminēt ari tik no
zīmīgu lietu kā balles. Kā pi rmo varētu 
minēt j a u n o studentu pilntiesīgu ieve
šanu s tudentu dzīvē, kas izpaužas da
žādu pārbaudī jumu izturēšanā un svi
nīgā zvēresta nodošanā . Kā loģisks no
be igums šim pasākumam, p ro tams , ir 
Fukšu balle, kas parasti tiek rīkota Ma
zajā ģi ldē un ir studentu pārpildīta. Šis 
pasākums ir v iens no apmeklētākaj iem 
un atzī tākaj iem, j o visi taču vēlas iegūt 
pilntiesīga s tudenta statusu. 

Neizbēgamas ari ir Ziemassvētku iz
darības ar līksmošanu fakultātes ēkā divu 
dienu garumā un vakartērpu balli. Šī, ma
nuprāt, ir pati greznākā un jaukākā tradī
cija no visām, kas ir iedibinātas pa šiem 
gadiem fakultātes sienās. 

Pa starpu līdz notikumiem maijā ir vēl 
dažas bal les , kuru tematika katru gadu 
mainās. Tā var būt gan 1.aprīļa Smieklu 
balle, gan uz 8.martu "Sieviete - dabas vis-
kaistākā k ļūda" u.tml. 

Bet galvenie notikumi šajā pusgadā ri
sinās tieši maija pirmajos datumos, j o tad 

ir Ekonomu un vadībnieku dienas. Tas ir 
pats grandiozākais pasākums visa gada lai
kā un noris 5 dienas. Fakultāte šajās die
nās ir rosību un dažādu interesantu noti
kumu pilna. Tad ari tiek organizētas Stu
dentu pašpārvaldes vēlēšanas. Tajās var 
piedalīties ikviens fakultātes stu
dents, izsakot savu viedokli par 
to, kādai dalībnieku ziņā ir jā 
būt studentu pašpārvaldei. Ari 
paši studenti var kandidēt 
uz vakantajām vietām 
veidojot savus sa
rakstus. Studentu 
p a š p ā r v a l d ē 
tiek uzņem
ti 25 ofi 
c i ā l i e 
locek
ļi, kas 

ir pilntiesīgi darboties šeit, bet tas nenozī
mē, ka tikai viņiem ir tiesības piedalīties 
tradīciju turpināšanā un jaunu ieviešanā. 
Katrs , kurš vēlas pielikt savu roku kopējā 
darba veikšanā, ir laipni gaidīts. 

LU EVF„STUDENTU 
PAŠPĀRVALDE 

Ģeogrāfijas un Zemes zinātņu fakultāte 
Ģeogrāfs . . . Jau pats vārds skan ar 

zināmu aristokrātijas piegaršu, un liek at
saukt atmiņā laikus, kad pa mūsu zemīti 
staigāja ne viens vien grāfs un gTāfiene. 
Izrādās, ari mūsdienās tādi vēl ir saglabā
jušies un kuplā pulkā sastopami LU Ģeo
grāfijas un Zemes zinātņu fakultātē. Pat 
fakultātes mājvieta ir savdabīgi aristokrā
tiska, j o atrodas vienīgajā Rīgas ielā, kas 
pilnībā uzbūvēta daudzslavētajā jūgend
stilā. Un kuras gan citas fakultātes studen
tiem ir iespēja aiz sava vārda un uzvārda 
rakstīt cēlo grāfa titulu un ik ritu sveicināt 
br inumdai ļos Alberta ielas namus? 

Bet ja nopietni, tad LU Ģeogrāfijas un 
Zemes zinātņu fakultāte (LU ĢZZF), bie
ži vienkāršības labad dēvēta par Ģeogrā
fijas fakultāti, savā cienījamajā - teju 55 
gadus garajā mūžā, līdzīgi kā gādīga mā
te, savā klēpī ir izauklējusi veselu plejādi 
Latvijā un aiz tās robežām pazīstamu ģeo
grāfu un ģeogrāfieņu. Tie tad ari ir ga lve
nā šīs fakultātes vērtība, kas nepagurusi 
nes faķa slavu no mutes mutē, no rokas 
rokā, no sētas sētā un tā pāri plašajām jū 
rām un augstajām kalnu grēdām līdz pat 
vistālākajiem apaļīgās planētas nostūriem. 

Studijas L U Ģ Z Z F 
norit trīs bakalaura un 
maģi s t r a studiju p r o 
g r a m m ā s , k u r u v i d ū 
kuplākā studentu skai
ta ziņā ir ģeogrāf i jas 
s t u d i j u p r o g r a m m a . 
Tās sekmīga pabeigša
na garantē diploma sa
ņemšanu, kurā oficiālas 
ins tances atzīst , ka 4 
gadus auditorijas solus 
d e l d ē j u š a i s , v a s a r a s 
svelmi un ziemas spel-
goņu pārcietušais, m a 
lu malas izklaiņojušais, 
visus "akmeņus" pazīs-
tošais un ar neapsīksto
šu ceļotkāri apveltī tais 
indivīds ir cienīgs līdz 
k a p a mala i nest c ē l o 
ģ e o g r ā f a t i t u l u . L ī 
dz īgs l iktenis p i emek
lē arī d ivu ci tu fakul
tātes studiju p r o g r a m m u censoņus , kas , 
nokārtojuši visas formalitātes, saņem at
tiecīgi ģeo loga un v ides z inātnes baka
laura grādu. Varētu šķist , ka vides z ināt
n e s un ģeoloģi jas s tudenti ir kas atšķi
r īgs no "paras ta j iem" ģeogrāfiem, tomēr 
atšķir īgas ir tikai studiju p rogrammas . 
Liela daļa no skaistajām vasaras praksēm, 
kurās j aun ie ģeozin ību vergi no teorēt i 
ķ i e m p ā r t o p par rūd ī t i em sava a m a t a 

24. februāri notika šī gada pirmā IN-
F O diena, uz kuru bija ieradušies aktīvā
ko (un visādi citādi labāko) fakultāšu stu
dentu pašpārvalžu pārstāvji. Tad, lūk, arī 
seko ziņas no pašpārvaldēm: 

B io logos nu j au t radic ionāl i pašpār
va ldes v ē l ē š a n ā s ir uzvarē j i s sa raks ts 
B B , pa te ico t i e s t am vai ari c i t i em l ab 
vēl īg iem aps tāk ļ i em, pašpārva ldes sap 
ņi par savu te lpu, i e spē jams , šogad ī s 
t enos ie s . Nea tka r īg i ne no kād iem a p 
s tāk ļ i em b i o l o g o s bi ja Valent īna d i e 
n a s bal le , kurā katrs kārt īgs b io logs uz -

meistar iem, norit plecu pie pleca - gan 
ģeologiem, gan videniekiem, gan ģeogrā
fiem. Tas tamdēļ , ka nepiec iešamās pa-
matzinības vis iem ir l īdzīgas. Vecākajos 
kursos parādās aizvien atšķirīgākas iezī
mes studiju novirzienu starpā, līdz cetur
tajā kursā dažādu programmu studenti sa
tiekas vien dažās lekcijās. 

Tomēr studiju programmu starpā pa
stāvošās atšķirības ir tikai formāli rāmji, 
j o visu ģeostudentu savstarpējai sadarbī
bai, tāpat kā globālajām parādībām - mie
ram un ārstiem, robežas neeksistē. Fakul
tātes sabiedriskajā, politiskajā, saimniecis
kajā un seksuālajā dzīvē |audis netiek šķi
roti atkarībā no izvēlētā studiju virziena -
Zemes, pazemes, virszemes, gaisa, ūdeņu 
un klejojošo zvēriņu pētniekos. Izcils pie
rādījums tam no laikiem, kad pastāvēja ti
kai viena studiju programma, ir neizskau
žamais ģeogrāfa nosaukums ikvienam, 
kas fakultātē sabijis mazliet ilgāk par se
mestri. Šis sugas vārds, neatkarīgi no iz
vēlētās studiju p rogrammas satura, tiek 
piešķirts ikvienam Albertielas desmitā na
ma iemītniekam un velkas līdzi tālākajā 
dzīves ceļā kā koša pāva aste. Iespējams, 
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ka nereti vārds "ģeogrāfs" tiek lietots, lai 
apzīmētu kāda īpatņa dzīvesveidu vai no 
teiktu d iagnoz i . . . 

Studijas fakultātē paver aizvien neap
jaustus šīszemes apvāršņus. Ja cilvēks nav 
izteikti bailīgs vai radis ik vakaru vadīt 
pie māmiņas sakurtā kamīna kādas daudz
stāvu mājas priekšpēdējā stāvā, tad stu
dējot rodas vilinājums dažus no š iem ap
vāršņiem skatīt paša acīm. Te sākas ģeo-

grāfa-meklčtāja-klaidoņa stihija. 
Daļai studentu, kas pirms iestāšanās 

ģeogrāfos mugursomu un ugunskurā ga
tavotu maltīti skatījuši vien Žila Vema grā
matu ilustrācijās, jauns sevis atklāšanas un 
izzināšanas posms sākas jau pēc pirmā 
kursa. Pēc pavasara sesijas, kas ģeogrā
fiem, kā jau priviliģētai tautai pienākas, 
notiek mēnesi agrāk nekā citiem galvas
pilsētas gāzēs smokošajiem zinību kalnā 
kāpējiem, visi jaunizceptie pasaules izzi-
nātāji mēnesi pavada kādā klusā un bur
vīgā Latvijas nostūri. Oficiāli šis pasā
kums saucas "lauku kurss", tomēr tautas 
mutē aizvien tiek dēvēts par praksi. Nu 
jau vairāk nekā 10 gadus par kluso un bur
vīgo Latvijas nostūri pasludināta Taure
nes apkaimē esošā Lodesmuiža, kur īstā 
muižā savu prakses laiku divās vasarās pa
vada topošie grāfi un grāfienes. 

Dzīvošana prakšu bāzē saistās ar da
žādiem vēlākajā ģeogrāfa dzīvē noderī
giem element iem. Te studenti, paralēli 
praktiskajām iemaņām ģeoloģijas, topo
grāfijas, bioģeogrāfījas, a inavmācības , 
hidroloģijas, geomorfoloģijas, augšņu zi
nātnes un citu gudrību jomā , apgūst ari 

" izdzīvošanas" sko
las elementus - pār
t ikšanu no tuvējos 
ezeros un Gaujā no
ķertajām zivīm, Tau
renes parkā savākta
j iem vīngliemežiem, 
mežā uzietajām ne
p a z ī s t a m a j ā m s ē 
nēm. Augstās zināt
nes dzīti, ļaudis ik 
d ienu no agra rīta 
līdz vēlai naktij pa
vada iedalītajos mā
cību poligonos, kau
jot ies ar odiem, ap
kaimes suņiem, ba
dīgajām ērcēm, un 
a t s e v i š ķ ā m č ū s k u 
s u g ā m ; u z m ē r o t 
s i m t i e m a p v i d u s 
punktu, veicot vai
rākus kilometrus ga
ro nivelēšanas gājie

nu pie Viņa Augst ības Repera , augšņu 
horizontu meklējumos pārvietojot vairā
kas tonnas a ramzemes un aptaujājot vai 
pusi pagasta iedzīvotāju. Tā kā pētāmie 
poligoni t iek izlozēti , tad kādai domu 
biedru grupai tiek pol igons, kas a t rodas 
otrpus ezeram. Jaunie racionāli nemēro 
vis vairākus ki lometrus garo ceļu apkārt 
ezeram, bet nolemj brienot šķērsot ezera 
galā esošo purvu un upī t i . . .Pat rūdītākie 
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galvaspilsētas aristokrātiskā bā luma pie
kritēji prakses viducī ikvakara brauc ie
nu uz Rīgas dzīvoklī sagatavoto karsti pu
tojošo vannu nomaina pret daudzkārt ve
selīgāko un spirdzinošāko ikrīta peldi Ri
j a s ezerā. 

Prakšu j o m ā puszābaka tiesu priekšā 
pārējo virzienu studentiem ir j aun ie ģeo
logi, j o papildus Vidzemes augstienes pa
zemes slāņu apgūšanai šie mēro ari tālā
kus ceļa gabalus. Skaudības vērta ir ģeo
logu "mobi lā" prakse, kas norisinās ne
dēļu garā laivojumā pa Gaujas Nacionālo 
parku, kur tiek izzināta neskai tāmu dabas 
pieminekļu ģeoloģiskā uzbūve. Otrs pa-
pildelements ģeologu praktiskajā izglīto
šanā ir pāris nedēļu ilgs Ziemeļigaunijas 
vareno klinšu un degslānekļa atradņu ap
meklējums, bet pagaidām vistālākā prak
se norisinās Šventokšijas kalnos Polijā. Ie
spējams, ka jau visai drīz oficiālā prakse 
atkal noritēs ari Rietumsibīrijā. 

Neapsīkstošas kā kalnu upes un neiz
nīcināmās kā nezāles ir ģeogrāfu tradīci
jas . Spilgtākā no tām - kopš neatmina
miem laikiem notiekošs pasākums - Ģeo-
rallijs. Tam nav nekāda sakara ar vieglo 
auto iestūrēšanu grāvī vai labprātīgu auto 
sadauzīšanu pret kokiem ceļa malā, j o 
Ģeorallijā nav ari paša ceļa. Ierastā ceļa 
vietā kalpo kāda no 777 Latvijas upēm, 
kas garākas par 10 km. Katru pavasari un 
rudeni fakul tā tē i eskaņās j a u t ā j u m i -
" . . . nu , tev laiva ir?, . . .kur lai dabū ai
rus?, .. .kā lai salāpa to saplēsto pūs l i? . . . " 
Šāda gaisotne liecina, ka visai dr īz kādā 
no Latvijas upēm metīsies va i rāki des 
miti krāsaini tērptu, ar airiem un daudz
maz drošiem peldlīdzekļiem bruņotu vī
ru un sievu, lai ģeoacij atklātu vēl vienu 
dzimtās zemes stūrīti. Tikai ģeogrāf iem 
raksturīga īpatnība, ka līdz ar studiju pa
beigšanu nebeidzas dalība Ģeorall i jā , j o 
cienījamākajiem veterāniem ralliju skaits 
iesniedzas j a u trešajā desmitā. 

Ģeogrāfi, kā jau ceļotājiem pienākas, 
ir ļoti sportiska tauta, par ko ik gadu lieci
na pārliecinoša uzvara LU Lielās balvas 
izcīņā. Katru rudeni - oktobra sākumā ģeo
grāfi savu sportisko varējumu vairo un ap
liecina Ģeosporta svētkos j eb vesel ības 
veicināšanas divdienu pasākumā "Ronī -
š i" , kas norit tāda pat nosaukuma sporta 
bāzē piejūras kāpu ieskautajā Klapkaln-
ciemā. Šeit noris ģeomilžu spēkošanās 
baske tbo la , vo le jbo la , fu tbola , svaru 
bumbas ci lāšanas, virves v i lkšanas , ne
reti arī peldēšanas sektorā. 

Vērienīgs pasākums ir fakultātes gad
skārtu atzīmēšana, kam veltīta vesela ne
dēļa no saspringtā ģeodzīves ritma. De -

skatīja pa r savu p i e n ā k u m u kaut ko pa 
z a u d ē t . . . c i t s žake t i , ci ts n e v a i n ī b u . . . 

E k o n o m o s vēl nav aizmirsta Valentī
na dienas balle, kad jau sākts plānot nā
košo - būšot tematiskā. Temats gan vēl 
nav skaidri z ināms, bet da tums gan - 8. 
aprīlis! Pašpārvaldes pagrabtelpā ir ie
vilkts Intemets (beidzot tiks dibināti sa
kari ar ārpasauli!) , kam par godu izmai
nīts ari interjers. Vēl viens radošs "pasā-
ciens" - ir izstrādāts Ekonomikas un va
dības fakultātes studentu pašpārvaldes kār
tības rullis, kura nežēlīgākais punkts aiz

liedz jebkādu reibinošu vielu lietošanu 
pašpārvaldes telpā līdz pīkst 18°°. 

V ē s t u r n i e k o s jau kādu laiku pašpār
valdei ir jauns priekšnieks, saukts Punks. 
Tad nu ari viss not iek . . . Sestdienas tal
kas laikā bez j ebkādas žēlastības tika iz
mests iepriekšējās pašpārvaldes pielūg
smes objekts - vecais kserokss. Lai stip
rinātu j aunās varas spēku un fakultātes 
garu, ir vajadzīgs fakultātes karogs , tā
pēc 25 . februāra pasākumā "Valentīndie-
nas a t raugas" iekļūt varēja, tikai uzrādot 
karoga skices! Pašpārvalde domā par da

tora iegādi vēsturnieku bibliotēkai, lai bei
dzot studentiņiem būtu pieeja Intemeta 
plašumiem. Sadarbībā ar Vācijas-Latvijas 
Sociālo zinātņu centru reizi nedēļā tiek or
ganizētas dokumentālo filmu v ideo pēc
pusdienas. . .nu, ļoti izglītojoši. 

Ģ e o g r ā f o s pavasa ra s emes t r i s t ra
dicionāli uzsāk ts ar fukseni , un tikai ī s 
tie ģeogrāfi to pārdz īvo ja . N ā k o š g a d 
par īstu ģeogrāfu k ļū t būs vēl g rū tāk , 
j o p lānots s amaz inā t budže t a s t uden tu 
skai tu . Jau esot no te ik ts ikgadē jā Ģ e o 
rall i jā laiks un marš ru t s , kas gan vēl 

cembra sākumā ik uz soļa viss liecina par 
Ģeodienu norisi - tiek pušķota fakultāte, 
izstādīti hobiji, gatavoti pikanti jautājumi 
pasniedzējiem, izspēlēts Ģeodienu basket
bola turnīrs, demonstrēti gada labākie fo-
tomirkļi fakultātes studentu izpildījumā, 
kur labākais mirkļa tvērējs saņem ceļo
j o š o Lie lā Didriķa balvu. Ģeod ienu bal
lē tiek pasludināts fakultātes daiļākais pā
ris - Mis un Misters , kā arī gada cundurs 
- īpašs , l ielākoties t raģ ikomisks gadī
j u m s , ko paveicis kāds no fakultātes stu
dent iem. Reiz par cunduru kļuva kāda 
p i rmkursnieka pakļūšana zem tramvaja, 
kas beidzās bez redzamām sekām, bet par 
pēdējo cunduru pasludināts rudenīgs pel
dē juma u z Roņu salu mēģinājums. 

Tā kā par īs tenu ģeogrāfu var kļūt ti
kai paciet īgs ļautiņš, tad ģeogTāru Fukšu 
balle notiek ļoti vēlu - tikai februāri. Tas 
izslēdz iespēju iefuksēt kādu pirmās sesi
j a s sl ieksni pārvarēt nespējīgu indivīdu. 
Fuksenes temats daudz aplūkots Latvijas 
presē , it īpaši iztirzājot nežēl īguma un ci-
n i skuma spektus. Tāpēc, lai mierinātu to
pošo ģeogrāfu vecāku mīlošās sirdis, at
ļaušos apgalvot , ka pēdējā ģeogrāfu Fuk
šu bal le varētu pretendēt uz gadsimta hu
m ā n ā k ā un intelektuālākā pasākuma no
saukumu. Šķiet, lielākā daļa fukšu nebija 
paspējuši aizmirst vidusskolas tukšu bal
les peripetijas, tamdēļ līdz pēdējam brī
d im gaidīja ko šaušalīgu. Bet nekā . . . 

Visus fakultātē noritošos pasākumus 
rīko un daļēji ari finansē fakultātes Stu
dentu padome . Tomēr tās darbība fakul
tātes atpūtas industrijas uzturēšanā ir t i
kai v iens no tās darbības laukiem. Lielā
kā daļa pūļu tiek veltīta studiju procesu 
opt imizēšanai , kvalitatīva un mūsdienīga 
studiju satura nodrošināšanai . L U Ģ Z Z F 
D o m ē četras domnieku vietas ir Studentu 
p a d o m e s pārstāvjiem. Šie četri domnieki 
pilnvērtīgi piedalās fakultātes Domes dar
bā, gan Domes sēdēs, gan komisijās. Tiem 
ir tādas pašas balsstiesības kā citiem dom
niekiem - lektoriem, docentiem un profe
soriem. Studentu padomes pārstāvji var ie
tekmēt jebkura D o m e s lēmuma pieņem
šanu, j o t iem ir veto tiesības. 

T ā d a ir dzīve L U Ģeogrāfijas un Z e 
m e s z inā tņu fakul tā tē , kuras s tudentu 
pulks ar katru gadu aizvien pieaug. Pie
aug ar i ģeogrāfu apgūtās teritorijas, tāpēc 
nebūtu jābr īnās , ka kāds Latvijas džung
ļos vai aiz Latvijas robežām sastapts lat
viski runājošs īpatnis , kāpjot kārtējā kal
nā, sēžot laivā trakojošas upes vidū vai 
nakšņojot patiltē, uz jautājumu, "Kāpēc 
tu tā da r i ?" sniegs atbildi - "Tāpēc , ka es
m u ģeogrāfs". 

MARTINS VIMBA, 
LU ĢZZF 4.kursa students 

t i ek tu rē t s n o s l ē p u m ā . 
Pedagogi ir aizvadījuši ka is l īgu v o 

l e jbo la nak t i , i e r adus i e s bi ja arī ķ ī m i 
ķ u k o m a n d a , k u r a , p r o t a m s , t ika sa
g rau t a . G r a n d i o z a s sporta akt iv i tā tes ir 
p l ā n o t a s arī tuvāka jā n ā k o t n ē : 1 .aprī l ī 
no t iks 2. Pedagogu atklā tās o l i m p i s k ā s 
s p ē l e s . F a k u l t ā t e s avīze LUPePsilāte, 
n e a p š a u b ā m i , cenšas konkurē t ar veco , 
p ie redzē jušo Universitātes Avīzi, un tiek 
ga tavo t s j a u trešais numurs . 

Zinas interpretēja 
ELITA BAKLĀNE 
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Latvijas Universitātes Pedagoģijas un psiholoģijas fakultātes studentu pašpārvalde 
Tiem, kas to vēl nezina, varu pateikt -

LU Pedagoģijas un psiholoģijas fakultāte 
(tālāk tekstā Ped. psih. fak.) atrodas Rīgā, 
Jūrmalas gatvē 74/76. Fakultātes teritori
j a ir kā maza studentu pilsētiņa, ko no vi
sām pusēm aptver koki un apstādījumi, 
īpaši šo skaistumu izjūt pavasari un vasa
rā, kad kokiem ir izplaukušas lapas un ap
kārt dzied pumi. Savukārt rudenī, apbru
ņojušies ar nažiem un groziņiem, studenti 
itin mierīgi, no mācībām brīvos brīžos var 
ievākt dabas veltes sēņu izskatā un nodro
šināt savam izsalkušajam kuņģītim vaka
riņas. Tieši tāpēc daudzi studenti fakultā
ti mīļi dēvē par "meža fakultāti", "meža 
skolu" utt. Citu fakultāšu studentu leksi
konā joti bieži tiek lietots ari cits apzīmē
jums - "bedre" , kas lielā mērā gan saistīts 
ar kopmītnēm (atrodas blakus faķim) un 
tikšanu prom no tām. Ciemiņiem tā iepa
tīkas pie mums , ka tie aizmirst visu uz pa
saules un palaiž garām diezgan nozīmī
gus dzīves brīžus. 

N o laika gala studentus ir pavadījušas 
daudzas un dažādas problēmas, kas sais
tītas ar mācību procesu, studentu tiesību 
ievērošanu, pasākumu organizēšanu, koor
dinēšanu u t t .Tieš i tādēļ 1997. gadā, pēc 
citu fakultāšu parauga, Ped. psih. fak. no
dibinās sava studentu pašpārvalde (tālāk 
tekstā SP), kas šīs lietas varētu risināt. No
tiek simboliskas vēlēšanas, kur ar balsu 
vairākumu tiek ievēlēts vienīgais saraksts, 

Uzmanību lāstekas! 
Dzīve Bioloģijas fakultāte rit savu ie

rasto gaitu. Studenti ir jau atguvušies no 
negulētajām naktīm un grāmatu kalniem. 
Pirmais kurss ir veiksmīgi aklimatizējies 
- paspējis sačupoties ar (vai atgrūsties no) 
vecāko kursu kolēģiem. Otro kursu nomāc 
domas par specializāciju- tas ir ļoti sarež
ģīts un atbildīgs mirklis. Kā nu ne, ja fa
kultātē ir sešas katedras: Botānikas un eko
loģijas katedra; Cilvēku un dzīvnieku fi
zioloģijas katedra; Mikrobioloģijas un bio
tehnoloģijas katedra; Bioķīmijas moleku
lārās bioloģijas un ģenētikas katedra; Zoo
loģijas katedra un beidzot Augu fiziolo
ģijas katedra. (Sirds velk uz vienu pusi, 
bet kursabiedrs uz citu.) Laikam jau vis-
mierigāk uzvedas trešais kurss. Ceturtais 
kurss "nesteidzīgi" cep augšā savus baka
laura darbus un reizēm skumst par to, ka 
izlaidums nenotiks Universitātes aulā. Stu
dentu pašpārvalde darbojas pilnā sparā. Ir 
sadalīti amati, sarēķinātas stipendijas, uz
rīkota Valentīnballe. (Pilnu cieņas un pa
teicības galvu noliecu tiem, kuri tika or
ganizējuši un vadījuši šo pasākumu.) N e 
izpaliek bez apaļām jubilejām. Burvīgā 
Biologu partija " B B " svinēs 3 gadu pa
stāvēšanas jubileju. (Interesentus meklēt 
Bioloģijas fakultātes priekšsēdētāju Gun
taru Strodu (īpaša pazīme - garmatains)) . 
Partijas kodols ir vecie, labie biedri, (Vie
ni no dažiem biologiem, kas stāvēja pie 
KNZ šūpuļa. K N Z dzemdību vieta atro
das Bioloģijas fakultātē.) kas māca un pa
līdz jaunajiem izprast dzīves gudrības -
aktualizē studentu dzīvi, īsāk runājot, vi
ņi ir mūsu fakultātes dvēsele. Kā j au kat
rā fakultātē, neiztiek bez kurioziem. Gal
venā darbība noris Botānikas un ekoloģi
jas katedrā. Reiz policija bija atradusi lī
ķi- (Jā, tie, kuri patlaban ēd vai gatavojas 
to darīt, izdomājiet, ko darīsiet p i rmo, j o 
var palikt slikti.) cilvēku, kas būdams ne
dzīvs, neko par savas nāves apstākļiem pa
stāstīt nevarēja. Sakarā ar to, ka ķermenis 
bija bez ārējām vardarbības pazīmēm, nā
ves noteikšanas cēlonis policistiem sagā
dāja grūtības. Pēc sekcijas tika konstatēts 
liels sēņu 
daudzums 
v ē d e r ā , 
kas it kā 
n e t i e š i 
n o r ā d ī j a 
uz n ā v e s 
i e m e s l u . 
L a i n o 
skaidrotu 
patiesību, 
kuņģa sa
tu rs t ika 
n o s ū t ī t s 
botānikas 
speciālis
t i em, lai 
t i e n o 
teiktu sē
ņu sugu. Tā kā b i ja 
piektdienas vakars, sēnes atstāja ledusska
pī līdz pirmdienai. Bet nejau visiem darbs 
beidzās tik agri. Kāds vēlīns botānikas spe
ciālists pēc grūtas darba dienas vēlējās ne
daudz atpūsties. Pēc iedzeršanas sagribē
jās mazliet uzkost. Savos meklējumos at
vēris ledusskapi, viņš atrada burciņu ar 
skaistām lazīdij sēnēm, kuras tā vien pra
sījās, lai tās nosmēķē.. . Pirmdienas rītā fa-

11 cilvēku sastāvā. To vidū tādi fakultātē 
pazīstami un vēsturē iegājuši cilvēki kā 
Dzintars Melngail is (Dakterīt is) , Uldis 
Plūmīte, Mārt iņš Vērdiņš, Uldis Katlaps 
(Kaplis) , Artūrs Kalniņš (Ringo Stars), 
Jānis Bērziņš (Bērzs) , Sandra Siņicina, 
Liene Stērniniece , Lienīte 
S l i š ā n e un tā l a i k a S P 
priekšēdētāja - Sandra Va-
Iaine. Kā j au brīvā Latvijā 
tas pieņemts, Ped. psih. fak. 
vadība ir ļoti atsaucīga un 
jaunizveidotai SP piešķir sa
vu mājvietu - 215 . telpu ve
cajā korpusā. 

Pirmajos divos gados SP 
darbojas samērā bikli un ne
varīgi, j o trūkst pieredzes un 
nav īsti, no kā mācīties. Bet 
neskatot ies uz to, tiek pa
veikti daudzi darbi un ielikti 
labi pamati tālākai SP darbī
bai. Nodibināti labi sakari ar 
citu fakultāšu SP, labiekārto
ta SP telpa, rīkoti sporta tur
nīri (basketbolā, voleibolā, ^Ē. 
hanbolā ), nodrukāti T-krek-
li (rīkots konkurss par fakultātes simboli
ku), dažādu tematisku pasākumu organi
zēšana: Valentīna diena, 1.aprīlis - peda
gogu olimpiskās spēles (biatlons, orientē
šanās, galda hokejs), raibā nedēļa (katru 
nedēļas dienu citā krāsā) un ar senām tra

dīcijām apvītā Fukšu balle. Tie ir tikai da
ži no tā laika SP veikumiem, jo visus vien
kārši nevar uzskaitīt un atcerēties. Un cik 
tad var kavēties vēsturē? Ir 1999. gads, 
tūkstošgades beigas - Ped. psih. fak. SP 
no maza neglītā pīlēna ir pārvērtusies par 

lielu, skaistu gulbi. Varbūt tas pārāk ska
li teikts, bet tā ir taisnība - kļuvusi par 
vienu no vadošākām studentu pašpārval
dēm LU! Tas viss, pateicoties veiksmī
gai SP stratēģijai un sal iedētam kolek
t īvam - Artūrs Kalniņš , Jānis Bērz iņš 

(abi bijuši klāt pie SP šūpu ļ a ) , U n o 
S t razd iņš , Ģirts Z e m b e r g s , G u n d e g a 
Gajevska, Santa Uln icāne un Inga Mel-
dere. Pēc statistikas datiem iepriekš mi
nēto cilvēku sastāvs ir darbojies visveik
smīgāk visā SP vēsturē. 

Par to runā m ū 
su darb i : 

1) Fukšu balle -
piedalās "Bukums un 
draugi", visi tukši pa
liek dzīvi un veseli; 

2) l īguma parak
s t ī š ana ar S I F pa r 
ISIC (s tarp taut i sko 
s tuden tu ) karšu iz
p la t ī šanu uz vie tas 
fakul tā tē ; 

3 ) p ē c n e l i e l a 
p ā r t r a u k u m a t i e k 
de leģē t i j aun i pār 
stāvji Ped. psih. fak. 
d o m e s sēdēm; 

4 ) f a k u l t ā t e s 
a v ī z e s i z d o š a n a -
p i r m o r e i z i P e d . 
p s i h . f a k . v ē s t u r ē , 

p a g a i d ā m 2 numur i , ( i znāk kā s anāk ) ; 
5) Elvisa fankluba d ib ināšana " P i e 

če t r iem Elvis iem"; 
6) Ziemassvētku balle - ar galdiņiem, 

divām skatuvēm, striptīziem utt.; 
7 ) F u k š u b a l l ē u z ņ e m t ā s filmas 

p i r m i z r ā d e ; 
8 ) a k t ī v a l ī d z d a l ī b a P e d . p s i h . 

fak . a k r e d i t ē š a n ā . 
I l g g a d ē j ā s S P d a r b ī b a s r e z u l t ā t ā 

m u m s ir radies savs pr iekšs ta ts par stu
den tu aktivitāti vai pasivi tāt i (arī tā ga
dās) kopumā. Sec inā jumi ir izdarīti , tā
dēļ manifes ts t au ta i ! Ka t r am Latvi jas 
Univers i t ā tes Pedagoģ i j a s un ps iho lo 
ģi jas fakultātes s t u d e n t a m ir t ies ības 
organizēt pa sākumus , rīkot dažādas ak
c i jas , un mald īgs ir uzska t s , ka tas viss 
ir j ā d a r a tikai s t uden tu pašpārva lde i . 
N a v j au nosodāmi kaut ko vēlēt ies , bet 
kāpēc to ļaut izdarīt c i t i em. S tuden tam 
pašam ir j āmācās pats tāvīgi realizēt sa
vas ieceres , nepa ļau jo t ies uz kādu ci
tu. Student i v i sos la ikos ir bijuši sa
biedr ības ak t īvāka i s un nemier īgāka is 
s lānis . Tad kāpēc to ņemt un nepierā
dīt tieši Tev! 

Ar savām ide jām, i e ros inā jumiem 
un j a u t ā j u m i e m droš i varat g r i ez t i es 
s t u d e n t u p a š p ā r v a l d ē 215 . t e lpā (vai 
raks t ie t uz p p f s p @ e d u i n f . l u . l v ) . N ā 
c ie t droš i i ekšā u n klā j ie t va ļ ā , k a s 
j u m s uz s irds . Be t j a j ū s u sirdi n e k a s 
n e n o m ā c , m ē s v a r a m v ienkārš i pa tēr 
zēt par dzīvi , i edzer t tēju un paskat ī 
t ies fo toa lbumu, ku rā a tspoguļot i SP 
r īkot ie g r a n d i o z i e m p a s ā k u m i . 

JĀNIS BĒRZIŅŠ 

Ķīmijas fakultātes studentu pašpārvalde 
Mācoties Ķīmijas fakultātē, bieži ir nā

cies dzirdēt jautājumus - kas ir studentu 
pašpārvalde? Ar ko tā nodarbojas? Lai pa
skaidrotu, kas tā pašpārvalde īsti ir, ne
pieciešams nedaudz aplūkot tās veidoša
nās gaitu. 1995. gada saulainā maija pēc
pusdienā fakultātes aktu zālē pulcējās Ķī
mijas fakultātes pasniedzēju un studentu 
kolektīvs, lai kopīgiem spēkiem izlemtu 
par tālāko fakultātes sabiedriskās dzīves 
likteni. "Pasniedzēju kolektīvs kļūst arvien 
vecāks, ari pasākumu rīkošanai vairs viņi 
nevar atvēlēt tik daudz laika kā senāk, tā
pēc šim nolūkam ir nepieciešams piesais
tīt j aunus spēkus," sapulces sākumā teica 
mūsu fakultātes dekāns, profesors A. Zic-
manis. Fakultātē ir daudz sabiedriski ak
tīvu studentu. Diemžēl jāsaka, ka izvērša
nās iespējas bija samērā niecīgas. Lai šiem 
cilvēkiem "atraisītu rokas" un realizētu 
progresīvas idejas, kas rodas studentu gal
vās, nepieciešams izveidot studentu orga
nizāciju - fakultātes studentu pašpārvaldi 
- tika nolemts sapulces gaitā. Tika izvir
zīti pretendenti darbam jaunajā SPP, par 
to kandiciatūrām notika balsošana un jaun
izveidotā SPP bija gatava. Kā pirmais SPP 
priekšsēdētājs tika izvirzīts 3. kursa stu
dents Māris Kanders, kas vienmēr aktīvi 
piedalījās visos pasākumos, kas tika tīko
ti Ķīmijas fakultātes telpās. Priekšsēdētā
ja vietnieka statusā tika ievēlēts 2. kursa 
students Māris Turks. Pirmās pašpārval
des darbība nebija pārāk veiksmīga. Nedz 
priekšsēdētājs, nedz ari viņa vietnieks ne
izrādīja iniciatīvu dažādu pasākumu rīko
šanā un organizēšanā. Ari pašpārvaldes sa
pulces nebija pietiekami labi organizētas. 
1995. gada rudens semestri pašpārvaldes 
darbība apsīka pavisam - nebija nedz sa
pulču, nedz ari kāds apmeklēja 57. audi
toriju (tagadējā pašpārvaldes telpa). Šķi
ta, ka pašpārvaldes darbība ir pārtrūkusi. 
Tomēr fakultātē atradās cilvēki, kas paš
pārvaldes darbu gribēja un varēja turpi
nāt. Viens no šādiem cilvēkiem bija Val
ters Paiders. Valters mācības Ķīmijas fa
kultātē sāka 1994. gadā. Sākotnēji viņš ar 

sevišķu sabiedrisko aktivitāti neizcēlās, bet 
tomēr tika ievērots no fakultātes vadības 
puses. 1994. gada pavasari - Ķīmiķu die
nu norises laikā viņam tika uzticēts vadīt 
atklāto stundu un rādīt eksperimentu de
monstrējumus. Vai Valters ataisnoja uz vi
ņu liktās cerības - domājams, ka lielā mērā 
- jā . Tieši Valters bija tas, kas 1995. gada 
rudenī sarīkojajaunas vēlēšanas, tādējādi 
reanimējot pašpārvaldes darbu. Priekšā 
stāvēja grūts ceļš. Jaunajai pašpārvaldei 
bija nep iec ie šams vēlēšanu no l ikums 
("kārtības rullis"), kā arī priekšā stāvēja 
pašpārvaldes legalizācijas grūtais ceļš, j o 
tā nebija oficiāli reģistrēta ne Ķīmijas fa
kultātē, ne Studentu padomē. Spītējot ap
kārtējo studentu attieksmei - "priekš kam 
tā pašpārvalde vispār vajadzīga. . ." , sau
j iņa sparīgu ci lvēku - Valters Paiders 
(priekšsēdētājs), Uģis Melders , Edgars 
Melnis, Jānis Švinskis, Mārtiņš Ikaunieks, 
Agnese Leitāne, Jānis Upmalis , Agnese 
Raboviča - turpināja darbu. Pirmais do
kuments, kas tika izstrādāts un pieņemts 
pašpārvaldē bija vēlēšanu nolikums, tam 
sekoja pašpārvaldes noteikumu pieņem
šana. Nopietnākais pārbaudījums pašpār
valdei bija 30. Ķīmiķu dienu gadadienas 
svētku rīkošana. Aktīvi pasākuma orga
nizēšanā piedalījās Fizikālās ķīmijas ka
tedra. Orgkomitejas vadītāji - Andris Ac-
tiņš un Valters Paiders bija tie cilvēki, caur 
kuru rokām gāja visa informācija, kas sais
tīta ar pasākumu. Pasākums izdevās go
dam. 1997. gada septembri tika tīkotas 
jaunas SPP vēlēšanas, šoreiz saskaņā ar 
vēlēšanu nolikumu. Par jaunās pašpārval
des priekšsēdētāju tika atkārtoti izvirzīts 
Valters, taču viņš vairs nebija tas, kas vis
aktīvāk vadīja pašpārvaldi. Priekšplānā iz
virzījās Uģis Melders un Jānis Švinskis -
studenti, kas ir veikuši ārkārtīgi lielu dar
bu fakultātes popularizēšanā un sakaru di
bināšanā ar citām fakultātēm. Tagadējais 
2. kurss noteikti atceras savas iesvētības, 
kurās bez Ķīmijas fakultātes studentiem 
piedalījās ari pārstāvji no citām fakultā
tēm. Tagad tas notiek tradicionāli. Martā 

notika būtiskas pārmaiņas pašpārvaldes 
darbībā. No priekšsēdētāja amata atkāpās 
Valters Paiders, lai dotu vietujauniem, per
spektīviem pašpārvaldes cilvēkiem. Viņa 
vietā nāca Jānis Švinskis - students, kas 
ir ieguvis ārkārtīgu popularitāti ne tikai 
mūsu fakultātē vien. Jānis Švinskis mācī
bas uzsāka 1995. gada rudenī. Ar savu ak
tivitāti viņš drīz vien iekaroja pasniedzē
ju un studentu uzticību. Viņš nebaidījās 
piedalīties citu fakultāšu rīkotajos pasā
kumos, gluži otrādi - viemmēr līdzi ņe
mot vēl kādu no fakultātes, tādējādi nesot 
Ķīmijas fakultātes vārdu Universitātē. Šī 
raksta lasītāji droši vien jau būs noguruši 
ņo vēstures blāķa, kas tiem bija jāizlasa, 
īsumā - ko tad īsti pašpārvalde dara? Pirm
kārt, pašpārvalde ir atbildīga par pasāku
mu rīkošanu LU Ķīmijas fakultātē. Gadā 
ir trīs pasākumi, kas ieviesušies kā tradī
cijas - Fukšu balle( 1. kursa iesvētības), 
kas norisinās oktobrī, Valentīna dienas 
(norises laiks - februāra 3. nedēļa) un Ķī
miķu dienas (parasti padsmitie maija da
tumi - otrā vai trešā maija nedēļa). Otr
kārt, pašpārvalde palīdz realizēt dažādas 
idejas (dzejas dienas, Elvisa atceres pasā
kumu u. tml.). Treškārt, paralēli organi
zatoriskajam darbam Ķīmijas fakultātes 
studentu pašpārvaldes pienākumos ietilpst 
ari sabiedriskās domas apsekojums fa
kultātē un tās paušana fakultātes 
D o m ē . Ceturkārt , v iens no 
pašpārva ldes l ielākajiem 
panākumiem ir tas, ka fa
kultātes Domē ir divi stu
denti no pašpārvaldes, 
k a s p ā r 

stāv studentu intereses un aizstāv viņu vie
dokli (piemēram, gadījumā ar kredītpunk-
tu piešķiršanu/ nepiešķiršanu par fiziskās 
audzināšanas nodarbībām). Jāpiebilst, ka 
fakultātes mācību spēki ar dekānu priekš
galā visādi veicina un atbalsta SPP darbī
bu. Kā jau minēts, fakultātes vadība pie
šķīrusi pašpārvaldei 87. auditoriju, un paš
laik tā ir vieta, kur jebkurā laikā var nākt 
jebkurš students. Pašpārvaldes sēdes ir at
klātas, un ikviens var tajās piedalīties. Se
višķi gaidīti ir jauni , idejām bagāti cilvē
ki. Nobeigumā gribētos dot īsu pārskatu 
par fakultātes da rbu un sastāvu (dat i : 
1998.g. 1. jūnijs) . Priekšsēdētājs: Jānis 
Švinskis; priekšsēdētāja vietnieks: Ivars 
Nākurts; pašpārvaldes locekļi: Uģis Mel
ders, Agnese Leitāne, Oskars Stona, An
rijs Kirhners, Edgars Melnis , Jānis Kār-
kliņš, Ints Skarškāns. Ar pašpārvaldes at
balstu pagājušajā mācību gadā Ķīmijas fa
kultātē tika sarīkoti 6 pasākumi - Fukšu 
balle, SPP vēlēšanas, Elvisa atceres va
kars , Valentīndienas balle, dzejas vakars 
un Ķīmiķu dienas. Pašpārvalde piedalās 
ari ķīmiķu avīzes veidošanā (par ko īpašs 
paldies nenogurstošajam Valteram Paide-

ram) . Turpmākās ieceres -
turpināt iesāktās tradīcijas, 

kā arī izveidot fakultā
tes s ienasavīzi un 

atbalstīt studen-
g tu idejas. ^ 

JĀNIS 
NSKIS 

Fizikas un matemātikas fakultāte 

kultātē a tsākās 
darbs. Kad speciālists 
sāka meklēt sēnes, to 
sugas noteikšanai , viņu ^ , 
pārņēma viegla neizprat
ne - Kur ir sēnes? Beigās tomēr, spriežot 
pēc Botānikas katedras darbinieku skaita 
nemainības, varēja secināt, ka tās sēnes 
nebija indīgas un mušmierainas. Ja kāds 
interesējas par biologiem, viņu darbu un 
atpūtu - esiet laipni gaidīti. Vienīgi, esiet 
uzmanīgi, j o virs ieejas fakultātē ir lielas 
lāstekas! _ _ 

KASPARS VIBANS 

Laikam gan gandrīz visiem viss ir 
skaidrs par studijām Fizikas un matemā
tikas fakultātē: tās ir pietiekami grūtas un 
sarežģītas, lai būtu pa spēkam tikai pa
šiem attapīgākajiem un, protams, tev, ma
nu lasītāj. Vēl lielāka skaidrība ir par to, 
ka iekšā tikt ari nav nemaz tik viegli, j a 
tu, protams, neesi to vidū, kurus bez ek
sāmena ieskaita studentu pulkā. Tomēr ir 
viena sfēra, par kuru varētu nebūt tik pla
ša informācija pieejama: tā ir studentu dzī
ve ārpus studijām un sesijām. 

Protams, varbūt tev ir gadījies avīzēs 
lasīt un bildēs skatīt to, kas Fizmatdienās 
notiek, varbūt pat pašam redzēt, kā notiek 
gājiens no centra uz Āgenskalnu katra ga
da 1. maijā un kā fizmatu oranžie krekliņi 
zib ikgadējos Kursas pavasara laivu brau
cienos Abavā. Tādā gadījumā tev jau ir 
neliels priekšstats par to, cik vētraina un 
notikumiem bagāta ir viena kārtīga fizma
tu studenta dzīve. 

Lielāko daļu no pasākumiem fizmatos 
organizē un koordinē fakultātes studentu 
padome. Studentu padome, ko ievēl katru 

gadu maija sākumā tieši Fizmatdienu lai
kā, ir struktūra, kas risina studentiem ra
dušās problēmas, organizē un koordinē 
studentiem paredzētus pasākumus, palīdz 
realizēt viņu idejas un veic administratī
vas funkcijas. Studentu padome ir tā v ie
ta, kur katrs var atnākt ar savu bēdu vai 
ideju un saņemt padomu vai palīdzību. Tā, 
nu šķiet, šī vispārīgā pļāpāšana tev varētu 
būt apnikusi, tāpēc ķeršos pie konkrētā
kām lietām: kādi tad ir vērienīgākie pasā
kumi, kas notiek fizmatos (ja neskaita se
sijas). 

Pirmkārt jau irjāpiemin Fizmatdienās, 
kas notiek katru gadu un parasti ilgst vai
rāk nekā nedēļu. Fizmatdienu ietvaros no
tiek dažādi pasākumi. Populārākie no tiem 
ir jau iepriekš pieminētais gājiens (polici
jas eskorta pavadībā!), gudro un atjau
t īgo k o n k u r s s , l a ivu 
b r a u c i e n s pa A b a v u , 
sporta diena, konkurss 
F i z m a t s ' X X , Ze ļ ļu 8 
parka talka, bridža tur
nīrs un, protams, lielā 

Fizmatdienu balle. 
Citi tradicionālie pasākumi ir fukšu 

balles un parastas balles Zeļļos, dažādi 
sporta pasākumi un aktīva piedalīšanas 
Universitātes sporta kluba rīkotajās sacen
sībās. Nu, ko es te vispār stāstu, ne tikai 
aktīva piedalīšanās, bet tradicionāla ir tie
ši regulāra godalgoto vietu ieņemšana. 

Šeit minētie pasākumi ii tikai paši po
pulārākie, notiek arī daudzas citas lietas, 
respektīvi, katrs var izvēlēties savai gau
mei piemērotākās. Starp citu, daudzi pa
manās to visu ļoti veiksmīgi savienot arī 
ar mācībām un pat ar darbu. 

ILZE STJRAUME 

mailto:ppfsp@eduinf.lu.lv
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Kas, kur, kad kārtoja 
sesiju, un kas no tā 
sanāca 

Špikot vai nešpi-
kot? Lūk, kāds jau
tājums! Mūžīgs , cik 
mūžīga ir sesija. Kā 
nokārtot sesiju? Kā 
izkulties sveikā? Kā 
izpat ikt bargaj iem 
mācībspēkiem? Šie 
jau tā jumi ir bijuši 
aktuāl i p i rms des 
mi t , d i v d e s m i t un 
pat s i m t s g a d i e m . 
Katrā augstskolā ir 
savas tradīcijas, kā 
nokārtot sesiju, tā
dēļ varu tikai pada
līties ar savu piere
d z i u n n o v ē r o j u 
m i e m . T ā t a d s t u 
dentus varēja ieda
līt šādās kastās: 

1) "Špikotāju draudzīgais bariņš" 
Šī draugu kompānija kārtoja ieskaiti vai eksāmenu dienas 

beigās, kad mācībspēki jau bija krietni noguruši. Viņi mēdza 
sēdēt pēdējā solā un atstāt aiz sevis solā kladi, kurā ir atbildes 
uz eksāmena biļetēm. Parasti viņi viegli nokārtoja eksāmenu. 

2) "Zubrītāji" 
Nekad nešpikoja. Gāja kārtot eksāmenus pirmie. Viņus ne-

biedēja jiekādas krustugunis. 
3) "Ātrrunātāji" 
Tie bija īpaši indivīdi, kuri bija iemanījušies ātri, ātri runāt un 

bērt vārdus kā pupas. Radās iespaids, ka šie studenti ir ļoti zinoši. 
4) "Cittautieši" 
70. - 80. gados Mākslas akadēmijā lekcijas tika lasītas un 

pierakstītas latviešu valodā, bet atbildēt drīkstēja krieviski, ja 
students tā vēlējās. Tad arī studenti bieži izmantoja šo iespēju 
runāt krievu valodā un pie tam ārkārtīgi ātri. 

5) "Vaidētāji" 
Visbiežāk tie bija gados vecāki studenti, kas bija ģimenes 

cilvēki. Tiklīdz viņi juta, ka eksāmenu nevarēs nokārtot, viņi 
sāka čīkstēt un vaidēt par grūto mūzu, sūro darbu un nakts dar
ba stundām. Mācībspēki parasti iežēlojās par šiem studentiem, 
un sesija tika tādā veidā kārtota no gada gadā. 

6) "Jaunās , topošās m ā m i ņ a s " 
Protams, profesoram necēlās roka ielikt sliktu atzīmi mā

miņai ar zīdaini uz rokām vai grūtniecei. Šādu studenšu bija 
daudz un, neņemot akadēmiskos atvaļinājumus, viņas mācēja 
gan bēmus radīt, gan paspēt sesiju nokārtot. 

7) "Raudātāj i" 
Šie studenti žēli un ilgi raudāja, bēdīgi lūkojās pa trešā stā

va logu, līdz profesora sirds iežēlojās un roka ierakstīja atzīmi. 
8) "Māņtic īg ie" 
Šie studenti centās iežēlināt profesorus ar stāstiņiem par to, cik 

nelaimīgs ir tādas un tādas biļetes numurs un kā viņiem neveicas 
ar šo skaitli. Ari šiem studentiem šad tad izdevās šāds numurs. 

9 ) " U z " d u l l o g ā j ē j i " " 
Bija īpašas personības, kurām bija tik lieli nopelni kādā spe

ciālā priekšmetā, ka mācībpēki uz viņu trūkumiem raudzījās 
"caur pirkstiem" 

10) "Pēdējās nakts urbēji" 
Tādi ir bijuši visos laikos. Viņiem kaut kā izdevās visu no

kavēto savākt, iemācīties un spoži nokārtot eksāmenus. 

Un vēl, Akadēmijā kaut kā nebija vērojama īpaša izpatikšana 
mācībspēkiem ģērbšanās vai īpašas izturēšanās ziņā. Vērtēja pēc 
talanta un darba. Bet viens no studentu mīļākajiem profesoriem -
Mavriks Vulfsons - bieži vien marksisma eksāmenos tā arī patei
ca: - Mīlīši, jūs man ļoti pafikat, bet zināt jūs tikai uz četri! 

Tomēr šķiet, ka špikošana paliek pagātnē, aizvien biežāk 
mūsdienu studentu, sesijas kārtotāju vai neklātnieku apdraud 
dažādi testi un apspiež datori, bet līdz ar to zūd īpaša sesijas 
noskaņa un romantika. 

INGMĀRA ZĀLĪTE, 
Mākslas akadēmijas absolvente 

On March 12, at 14.00 in LU, Raina bulv. 19,21. aud. 
one of the "Career Days '99* participants 

Procter & Gamble 
welcomes you to "Business case study" 

The main topic: The importance of Brand equity and 
Consumer Understanding in business decision making. 
Afterwards: Information about the company and 
career opportunities in "Procter & Gamble'. 

AICINĀM trešdien, 1999. gada 10. martā piedalīties 
LATVIJAS FIZIKAS UN 
MATEMĀTIKAS BIEDRĪBAS 
dibināšanas 60 gadu atcerē 

pīkst. 17"" atmiņu brīdis Jāņa / Mārtiņa kapos 
pie Gulbju dzimtas pieminekļa Krēslas ielas tuvumā 
pīkst. ĪS" saviesīga vakarēšana ar kafiju un kliņģeri Zeļļu ielā 8 

Gaidīsim LFB biedrus un visus interesentus, 
sevišķi studentus. ,, 

LFB Valde 

S a s k a r s m e s Internets-studentuikdiena 
māksla 

Palūkojies spogulī! Tu domā, 
ka tam nav nozīmes? Tu saki, ne
skati vīru no cepures. Tomēr, to
mēr - saskarsmes psihologi ap
galvo pilnīgi pretējo. Tavam iz
skatam ir ārkārtīgi liela nozīme, 
tā ir tava vizītkarte. Nozīmīgs ir 
ari tavs izturēšanās veids, runas 
maniere un uzvedība. Otra cil
vēka psiholoģisko īpašību novērtējums pirmajos saskarsmes 
mirkļos praktiski vienmēr pamatojas uz iespaidu, kādu ra
da ārējais izskats. 

Pastāv zināmi uztveres etaloni un standarti, kas ļauj, pama
tojoties tikai uz ārējo izskatu - piedēvēt labsirdību, nopietnību, 
atsaucību, gudrību vai pilnīgi pretēji - cietsirdību, godkāri, 
vieglprātību. Dzīves laikā izveidojušies standarti un stereotipi 
ir ļoti nozīmīgi personības uzvedībā. Tie vienkāršo attiecības. 

Ikdienā mums jāsastopas ar dažādiem cilvēkiem. Daudzos 
gadījumos tikai uz īslaicīgas uztveres pamata jānovērtē šie cil
vēki un jāizvēlas saprātīgākais uzvedības un darbības veids 
attiecībā pret katru no tiem. Šajos gadījumos mēs sastopamies 
ar pirmo iespaidu un gandrīz tikai šī iespaida ietvaros, - ar tam 
atbilstošu uzvedību. 

Ir tendence skaistam cilvēkam piedēvēt gaišu prātu, labsir
dību u. c. labas īpašības, bet tam, kurš mums nepatīk, mēs pie
dēvējam negatīvas īpašības. Tāda attieksme rada saskarsmes 
barjeras. 

Cilvēka sejā, acu skatienā izpaužas viņa dominējošās do
mas un jūtas. Mēs pievēršam uzmanību acu skatienam, pras
mei skatīties uz otru cilvēku. Acu skatienā izpaužas cilvēka 
iekšējā harmonija un disharmonija. Uzklausot otru, mēs vēro
jam, ko pauž viņa acis un seja sarunas brīdī, vai izteiksme ne-
kontrastē ar teikto. Tā mēs pamazām atklājam otra cilvēka psi-
hoemocionālos stāvokļus, rodam ievirzi, kā izturēties pret šo 
cilvēku. Pēc vienām iezīmēm, kas veido cilvēka tēlu, mēs sprie
žam par viņa rasi, nacionālo piederību, pēc citām - par dzimu
mu, vecumu, sociālo piederību un kultūras līmeni. 

Liela loma cilvēka uztverē ir apģērbam. Mode ir savstarpē
ja atdarināšana. Diemžēl daudzi, tikai virspusēji būdami mo
demi, zaudē savu seju, savu esību, jo apģērbs zināmā mērā ļ 
diktē ari uzvedību saskarsmē. 

N o tā, kā cilvēki uztver viens otru, ir atkarīga viņu savstar
pējo attiecību tālāka attīstība. Ja kāds atstāj labu iespaidu, viņu 
parasti atbalsta. Sākotnējā attiecību attīstības loģika praktiski 
ir atkarīga no tā, kā cits cilvēks ir uztverts, nevis no tā, kāds 
viņš patiesībā ir. Turklāt subjektīvisms ir lielāks, ja saskarsmes 
situācija ir mazāk reglamentēta. 

Arī uzvedība, līdzīgi sejai, atstāj otra cilvēka apziņā kop
iespaidu par prātu un personības briedumu. Pazemināta uzve
dības kritika var pat pārtraukt saskarsmi. 

Otra cilvēka tēla veidošanu mūsu apziņā nosaka emocijas 
un jūtas, uztvere, domāšana, atmiņa, iztēle u. c. Simpātijas un 
antipātijas netieši atkarīgas no mūsu un dzīves pieredzes. 

Materiālu sagatavojusi 
LINDA KALNIŅA 

Pašaizsardzība vai māksla? 
Cilvēka dabā ir ielikta prasība pēc sevis realizācijas. Viens 

no daudzajiem ceļ iem ir cīņas māksla. Latvijā jau ilgstoši ir 
pazīstami vairāki Austrumu cīņu paveidi. Arī es esmu ilgsto
ši ar tiem nodarbojies un ieguvis Taekvando brūnās jostas 
pakāpi. Laika gaitā mani meklējumi ir noveduši līdz Maska
vai, kur es aizrāvos ar universālu kaujas sistēmu "Barss", ku
ru apgūstot, ieguvu instruktora diplomu. Es jutu, ka ar to ir 
par maz, ka nedrīkst apstāties pie sasniegtā, bet ir jāturpina 
strādāt tālāk. 

Pēc ilgstošiem meklējumiem Krievijā, nonācu Krasnodarā 
pie krievu cīņas mākslas speciālistiem, kur iepazinos ar unikā
lu kaujas sistēmu. Tā balstās uz vienkāršību, dabiskumu un 
drošību, ko diktē pati daba. Šī sistēma ir zinātniski izstrādāta, 
tā balstās uz mehānikas, fizikas un cilvēka anatomijas zināša
nām. 

Šīs kaujas sistēmas iespējas ir neierobežotas - cilvēkam ir 
dota iespēja mācīties un attīstīties visu mūžu. Padomju laikos 
Krievijā bija vairāki institūti, kuri izstrādāja speciālu cīņas me
todiku. Ar to nodarbojās tikai elitāras armijas vienības un spec
dienesti ( N K V D , KGB). Tagad tā ir pieejama visiem intere
sentiem. 

Sistēmai ir reāla kaujas pieredze, tā ir pārbaudīta praksē. 
Cīņa ir unikāla ar to, ka netiek izmantots fizisks spēks un ar to 
var nodarboties jebkādas fiziskās sagatavotības cilvēks. 

Ja jūtat, ka tas jūs ir ieinteresējis, tad nāciet uz ievadlekciju 
un paraugdemonstrējumiem. 

Tālrunis uzziņām: 9-547539 (mob.). 

EGĪLS HELMANIS 

Patiesi - katram LU studentam ir pieejams dators ar pie
slēgumu pasaules tīmeklim. Ir pat atsevišķu fakultāšu katedras 
un nodaļas, kur pastiprināti apgūst prasmi rīkoties ar mūsdienu 
tehnoloģijas brīnumu. Protams, ne mazāk laika pie datora tiek 
pavadīts arī citās fakultātēs, kurās nav spec ia l izāc i jas 
datormācībā. Ir jauki sēdēt pie datora un uz labu laimi ne
pārtraukti ieslīgt Intemeta dziļumos arvien dziļāk un dziļāk, 
bet vēl jaukāk ir to darīt mērķtiecīgi. 

Es varu ieteikt ļoti izdevīgu veidu, kā visu šo interesanto 
Interneta pasaules apgūšanas māku iemācīties pilnīgi par 
velti. Tāpēc lūdzu jūs paviesoties (ja līdz šim tas vēl nav darīts) 
Ziemeļvalstu informācijas biroja lasītavā, Basteja bulvāri 
14 ,2 . stāvā, kur jums galdā liks pilnīgi jaunas, tikko saņemtas 
grāmatas. Piemēram, par datoru tehniku jūs varat apgūt visu 
interesējošo no grāmatām: Mueller Scott "Upgrading and Re-
pairing PCs" un Linda Mui "When you can't find your UNIX 
system administrator'' 

Jau iepriekš daudz aprunātās iemaņas mērķtiecīgai Intemeta 
izmantošanai jūs varat iegūt, izlasot grāmatas, kas ir domātas 
Internet lietotājiem-iesācējiem, bet, izlasot kādu no tām līdz 
galam, tevi par tādu jau vairs nevarētu saukt Piemēram - lieliska 
grāmata latviešu valodā (!) - Anguss Kenedijs "Intemeta 
rokasgrāmata" u. c. Interesējošo informāciju atrast Intemeta tev 
palīdzēs grāmatas: Valerie Quercia "Internet in a Nutshell"; 
Daniel J. Barrett "Finding Information Oline" u.c. Ar filozofisku 
skatienu uz pasaules kulta objektu - Intemetu - jums pavērties 
ļaus grāmatas: Francés Caimcross "The Death of Distance: How 
the communication revolution will change our li ves" 

Pieredzējušākie Intemeta cienītāji atzinīgi novērtēs grāmatas 
par mājas lappušu veidošanu. 

Šajā pašā lasītavā ir atrodamas arī grāmatas, kas veltītas 
pilnīgi jaunai Intemeta apakšnodaļai - par Interneta drošības 
jautājumiem utt. 

Šeit pat ir brīvi pieejamas trīs Intemeta vietas, kur jūs varat 
divas stundas dienā (stundu pie kārtas, otru - pēc laiciņa) 
izmantot pieeju pasaules tīmekļiem. 

Sīkākai informācijas iegūšanai kalpos tālruņi: 7-211006; 
7-213233; wwrw.Nord.LV vai sūtiet vēstules pa e-pastu -
www.Nordbibl@latnet . lv 

ANDRIS SIROVS, 
Bioloģijas fakultāte 
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Sastādījusi SANDRA IKSTENA 
1. Svinīga skate, gājiens. 2. Viens no gada mēnešiem. 3. Galvaspil

sēta Eiropā. 4. Zinātnes un tehnikas nozare. 5. Virsbūve automašīnām. 
6. Viena no ga'as kinofilmas daļām. 7. Spēks, spēja. 8. Apdzīvota vieta 
Valkas rajonā. 9. Krievu šahists. 10. Piederības vietniekvārds. 11. Atli
kums konta debetā vai kredītā. 12. Franču Nobela prēmijas laureāts me
dicīnā. 13. Augu vairošanās orgāns. 14. Slazdi. 15. Liela sala Austrālijas 
DA piekrastē. 16. Priecīgs, līksms nokaņojums. 17. Naudas vienības Tai
zemē. 18. Mantoti vai piešķirti goda nosaukumi. 19. Neprincipialitātes 
piekritējs. 20. Valsts Eiropā. 21. Savienojuma zīme. 22. Ūdens dievs ēģip
tiešu mitoloģijā. 23. Augstas amatpersonas tituls. 24. Valsts iestāde, kas 
pārrauga iespieddarbus, radioraidījumus utt. 25. Sporta rīks tenisā, bad
mintonā. 26. Darbīgs vulkāns Tenerifes salā. 27. Slavens franču kinoak
tieris. 28. Izpratne. 29. Ar redzami uztveramo elektromagnētisko viļņu 
plūsma. 30. Nervu sistēmas centrālā daļa. 31. Sliktas, apvainojošas ru
nas par kādu. 32. Dēku, piedzīvojumu meklētājas. 33. Laukums lielas 
ēkas priekšā. 34. Desmit dienu laika posms. 35. Sieviete, kas pilda ze
mākus pienākumus noteiktā vietā un laikā. 36. Apdedzināts krāsainais 
māls. 37. Tropiskie cikloni. 38. Ārkārtīgi retumi. 39. Līgavas uzņemšana 
sievas kārtā. 40. Organismi, kas spēj dzīvot bez gaisa, skābekļa. 41. Ne
lieli, asi iedobumi. 42. Periodiski izdevumi ar īsiem ziņojumiem. 43. Valsts 
Ziemeļamerikā. 44. Pasuga, paveids. 45. Matemātikā - vienā teikumā 
ietverts atzinums, kas jāapstiprina vai jānoliedz ar pierādījumu. 46. Auto
mātisks šaujamierocis (pistole, šautene). 47. Meklēt atbildi (pām. noz.). 
48. Sacensību veids ar saīsinātu apdomās laiku. 49. Uzraksts uz monē
tas. 50. Liela pilsēta Īrijā. 51. Sausi augļi, neveroņi. 52. Kājas daļas no 
ceļa locītavas līdz potītei. 53. Ofiss. 54. Vica. 

Iepriekšējā UA publicētās mīklas atbildes 
1. Kurtjē. 2. Nevada. 3. Optika. 4. Mezgls. 5. Frakts. 6. MKats. 7. Vīruss. 8. Legāls. 9. 

Seksta. 10. Hurāls. 11. Novele. 12. Bekars. 13. Reguls. 14. Ariozo. 15. Cēzars. 16. Sei-
šas. 17. Kokars. 18. Atēnas. 19. Gailis. 20. Zābaki. 21. Velūrs. 22. Lustra. 23. Vēbers. 24. 
Dacans. 25. Kajaks. 26. Rakete. 27. Bībele. 28. Vācele. 29. Parīze. 30. Pikets. 
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